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anatul
Până la Hristos, istoria era ŞtiinŢa nefericirii oamenilor  

Omul ajunsese, înainte de Învierea lui Hris-
tos, o ființă care se târa între pământ și cer; 
un paznic de morminte, un paznic al dure-

rii. Omul păzea moartea fratelui său. Timpul creștea în 
urma lui și îl ducea spre moarte. Dumnezeu îl făcuse 
pe om icoană a Sa, iar omul s-a făcut un tablou.  

Iubiților, Maica Domnului a ajuns în ipostaza de 
a-și vedea Fiul răstignit pe Cruce. Cât de mare i-a 
fost durerea! Însă pe ea putem să o numim, și așa va 
și rămâne, Maica Vieții, iar durerea ei nemărginită 
s-a transformat în bucurie pentru toată lumea. Dru-
mul Crucii, fără durere, n-ar fi dus nicăieri, dar mar-
ea durere a adus bucuria Învierii. Durerile se sting, 
gândurile mor, însă omul, după Învierea lui Hris-
tos, nu mai moare. Omul nu mai rămâne străjuit de 
țărână în umbra morții, ci rămâne ocrotit de aripa 
veșniciei. Pentru unii infinitul este foarte greu, pen-
tru alții este bucuria întâlnirii cu Iisus Hristos Cel 
Înviat. Omul se vremuiește, însă ferice de cel ce se 
vremuiește încă de aici, în Iisus Hristos. Să ne vre-
muim spre pocăință, că acolo unde cade o lacrimă 
a pocăinței, răsare o floare, iar unde cade o picătură 

din sângele urii, răsare un spin.  
Până la Învierea lui Hristos, moartea rămăsese 

singurul regizor pe scena lumii. Tot ea trăgea cu 
sapa cortina peste ultimul act din viața omului: mo-
artea. Omul se învoise să joace în spectacolul lu-
mii regizat de moarte. Ea, moartea, ar fi vrut să-I ia 
locul Creatorului. El este Cel Care a scris această 
capodoperă, Om, iar moartea începuse să o pună pe 
scena lumii. Însă Dumnezeu intervine în istoria lu-
mii și nu-Și lasă opera Om să fie dirijată de moarte.  

Moartea a pus în scenă chiar pironirea Iubirii pe 
stânca Golgotei, să nu mai înflorească niciodată. A 
dat-o spinilor, dar Iubirea, dintre piroane și spini, 
S-a înălțat la Cer, murind moartea și înviind viața.  

Până la Hristos, istoria era știința nefericirii oa-
menilor. Hristos este începutul vremuirii noastre în 
lumina Învierii Sale. Hristos a înviat și noi vom în-
via: „Adevărat, adevărat zic vouă, că vine ceasul, 
și acum este, când morții vor auzi glasul Fiului lui 
Dumnezeu și cei ce vor auzi vor învia” (Ioan 5, 25). 
Oare poate Dumnezeu să dea viață morților, ar în-
treba cineva. Noi, în a noastră credință, mărturisim: 

Da!El ține viața, o păstrează în cei vii și o dăruiește 
celor care încă nu s-au născut. Boabele de grâu 
înmulțite în spice îi reprezintă pe toți cei botezați 
în trecut, în prezent și în viitor. Suntem toți rod al 
morții și al Învierii lui Hristos. Toți avem soarta 
unui grăunte semănat în pământ.  

*  
În această lume, fără Dumnezeu totul este nimic. 

Se spune că un copil era într-o pădure și i-a zis unui 
ram dintr-un copac: „Vorbește-mi de Dumnezeu.” Și 
îndată ramul a înflorit. Și noi, chiar dacă nu putem 
face o faptă bună, măcar să înflorim și să spunem un 
cuvânt de mângâiere celui aflat în necaz. Mângâierea 
este semnul că inima ta încă mai bate pentru seme-
nii tăi. Femeile mironosițe au găsit piatra răsturnată 
și giulgiurile zăcând. Hristos vrea să intre în inima 
ta, dar pe ea se află o piatră pe care scrie „păcat”. 
Ajută-L să o răstoarne și să intre în inima ta.  

Iubiții mei frați în Hristos, dreptatea lui Dumne-
zeu față de noi este condiționată de iubirea față de 
semenii noștri.

† Ioan al Banatului 

Destinul  
Alexandru MACEDONSKI 

Se zice că Destinul stă-n mâna omenească...
Aştearnă-şi fiecare de vrea să s-odihnească...
Medaliile, însă, au vers, ca şi revers...
Munceşti şi mori de foame... Stai trântor, faci palate...
Numească-l muritorii, Noroc, Fatalitate,
Cu tălpile-i gigantici apasă-n Univers!

În cale ne stă vecinic privind la orişicare...
Şi-n clipă, de voieşte, te face mic sau mare...
Puternic fii ca Cezar, că el te face mic;
Fii mic, că te ridică să fii atotputernic;
El singur este mare, iar omul e nemernic,
Nemernic şi nimic!

Întemeiază tronuri şi pe-altele sfărâmă
Un fulg e omenirea în mâinile-i de-aramă!
Cu regi şi cu popoare se joacă nemilos!

Adeseori ridică la culmile de stimă
Un suflet fără aripi, un corp mânjit de crimă,
Şi-adeseori virtutea rămâne tristă jos!

În cartea sa fatală pe toţi înscrişi ne are
Pe cerşetorul gârbov şi pe-mpăratul mare!
Şi toţi deopotrivă în faţa lui rămân!
Dar el, de sapă-adesea şi drepţilor mormântul,
Încai au şi monarhii ce stăpânesc pământul,
Într-însul un stăpân!          

Este bine să știți...
      În această perioadă de pandemie, jurnalul interregional „Banatul”, este singurul jurnal care ajunge cu o consecvență lunară la cititori din patru județe!

la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI l la PaS, PrIn CaPITala BanaTuluI
Ioan HAŢEGAN

Josef Gemi, primarul de odinioară al 
Timişoarei, scrie că prin 1908 o so-

cietate numită Fabrica de lanţuri din Banat 
solicită primăriei achiziţionarea terenului 
pentru ridicarea construcţiilor şi începerea 
producţiei. În anul 1911, primăria vinde o 
suprafaţă de 1.000 stânjeni pătraţi cu 10 
coroane stânjenul acestei societăţi. Terenul 
era situat între malul drept al Begăi şi stra-
da Lunii (Anton Seiler). Destul de repede, 
societatea începe producţia și se impune 
pe piaţa locală. Poate vi se pare preţul de 
cumpărare prea mic. Să nu uităm că tere-
nul era ocolit de multă vreme, întrucât era 
aşezat între râu și canalul sanitar (șantul 
unde se deversau reziduurile oraşului) ce 
abia acum începe să fie acoperit cu bolţi 
de piatră. Odată cu creşterea numărului de 
fabrici din zonă, terenul îşi sporeşte valoa-
rea. Vremurile vin și trec, oamenii schimbă din când 

în când denumirea fabricii, o modernizează din când 
în când, iar producţia merge înainte. Diversificarea 

acesteia şi adaptarea la nevoile pieţei este 
un simptom de economie, concurenţială. 
Industria Fierului S.A. (cu fabrică de 
maşini cu turnătorie de fontă) şi Britania 
sunt cele două firme ce sunt naţionalizate 
în anul 1948; amândouă aveau 153 de 
muncitori care produceau valţuri, maşini 
pentru morărit şi produse din fontă. Ime-
diat începe producţia de maşini electrice - o 
necesitate a industriei româneşti. Din 1957, 
întreprinderea se modernizează continuu. 
Electromotorul ajunge nr. I în România 
în producţia de motoare electrice de toate 
tipurile şi puterile, începe masiv expor-
tul. Miile de angajaţi se mândresc cu pro-
dusele. Apar corpuri noi de clădiri, secţii 
noi. Un element interesant îl reprezintă mo-
zaicul de pe corpul administrativ, operă de 
artă vizibilă înspre bd. Republicii. Deşi cu 
greutăţi, „Motorul” a reuşit să treacă prin 
tranziţia societăţii româneşti, rămânând un 

pilon industrial de bază dintr-o ramură de vârf.

Timiºoara de altãdatã
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Dragi jimbolieni,
Darius-Adrian PostElNIcu,  Primarul oraşului Jimbolia

Anul 2020 a adus 
vești bune în ceea 

ce privește proiectele de 
investiții ale Primăriei 
Orașului Jimbolia. O serie 
de proiecte se află în curs 
de implementare, în timp 
ce o altă parte se găsește 
în stadiul de reevaluare și 
selecție, ultima fază fiind 
cea de contractare. Dintre 
acestea amintim: „Extin-
dere/reabilitare și dotare 

Școala Gimnazială Oraș Jimbolia – Clădirea din stra-
da Lorena nr. 33-35”, „Extindere/reabilitare și dota-

re Școala Gimnazială Oraș Jimbolia – Clădirea din 
str. George Enescu nr. 9” și „Îmbunătățirea calității 
vieții populației din Orașul Jimbolia prin investiții în 
obiective culturale și infrastructură”, valoarea tota-
lă fiind de peste 6 000 000 de lei. Proiectul intitulat 
„Îmbunătățirea calității vieții populației din Orașul 
Jimbolia prin investiții în obiective culturale și infra-
structură” constă  în reabilitarea și dotarea Teatrului 
de Vară, precum și refacerea cu pavaj a aleilor pieto-
nale de pe strada Calea Mărășești.

Totodată, Primăria a obținut o finanțare nerambur-
sabilă, prin inițiativa WiFi4EU, în valoare de apro-
ximativ 15 000 de euro pentru instalarea în spațiile 
publice a unor puncte de acces Wi-Fi gratuit, ce vor 
fi funcționale începând cu luna martie. Pentru a in-

stala punctele de acces Wi-Fi în aceste centre ale 
vieții publice, administrația locală a  contractat ser-
viciile unei societăți care instalează rețele Wi-Fi, 
stabilind următoarele locații: Centrul expozițional 
EXPO-RIPENSIS, Spitalul orășenesc, Sala de sport 
Wiesenmayer, Piața de legume, Parcul central, Piața 
centrală (în jurul statuii Dr. Karl Diel), Primăria, Bi-
blioteca orășenească, Casa de Cultură, Muzeul Pom-
pierilor, Muzeul Stefan Jäger, Ambulatoriul Spitalu-
lui, Terenul de sport Friedman, Școala Gimnazială 
din cartierul Futok, Incubatorul de afaceri, Muzeul 
Presei, Secția TBC a Spitalului.Toate aceste proiecte 
sunt menite săvină în sprijinul locuitorilor orașului 
nostru, să îmbunătățească infrastructura și să susțină 
actul educațional și cultura.

Proiectele oraşului Jimbolia

La nivelul Primăriei Orașului Jimbolia s-au 
desfășurat și se desfășoară proiecte atrase de 

către actuala administrație, unele cu fonduri de la bu-
getul național, altele finanțate de Uniunea Europeană, 
prin diferite programe precum: Programul Operațional 
Regional, Programul Interreg V-A România-Ungaria 
și Programul Interreg IPA de Cooperare Transfronta-
lieră România-Serbia.

 Astfel, principalele proiecte finanțate de la bugetul de 
stat prin Programul Național de Dezvoltare Locală sunt: 

„Demolare clădire existentă și construire clădire 
grădiniță cu trei grupe cu program normal și cu ser-
virea mesei în regim de catering, cu regim de înălțime 
P+1E+M parțială în localitatea Jimbolia, str. Gheor-
ghe Doja nr. 44”- valoarea totală a proiectului este de 
1.556.000 lei, din care contribuţia de la bugetul local 
este de 285.000 lei. 

„Demolare clădire existentă și construire clădire 
grădiniță cu 6 grupe cu program prelungit și cu bucă-
tărie proprie, cu regim de înălțime P+2E în localitatea 
Jimbolia, str. Republicii nr. 21”- valoarea totală a pro-
iectului este de 3.530.000 lei, din care contribuţia de la 
bugetul local este 739.000 lei. 

„Demolare clădire existentă şi construire clădire cre-
şă cu două grupe (9+9 copii) cu regim de înălţime Parter 
în localitatea Jimbolia, str. Calea Timisorii, nr. 37”- va-
loarea totală a proiectului este de 2.571.000 lei, din care 
contribuţia de la bugetul local este 1.155.000 lei. 

În ceea ce privește proiectele cu finanțare europea-
nă, Jimbolia desfășoară, în parteneriat cu Asociația 
nonprofit cu răspundere limitată Móra- Tourist, din 
Ungaria, proiectul „Transport verde – promovarea 
mobilității sustenabile în orașele înfrățite Jimbolia 
și Mórahalom”, Cod eMS – ROHU 422 acronim E-
Transport. Obiectivul principal al acestui proiect este 
dezvoltarea unui sistem ecologic de transport public 
transfrontalier între Jimbolia și Mórahalom, suma ce 
revine localității noastre fiind de 535.710,90 euro. 

De asemenea, un proiect cu o deosebită importanță 
îl reprezintă și investiția intitulată „Reabilitare, mo-
dernizare și dotare Liceu tehnologic - Str. Republicii, 
Nr 50, Oraș Jimbolia, Județ Timiș”, cu o valoare de 
10.285.129,72 de lei. Obiectivul principal al acestuia 
este crearea condițiilor optime desfășurării activităților 
educative. 

Nu trebuie uitat nici faptul că în luna decembrie a 
anului trecut, Primăria Jimbolia a încheiat un contract 
privind instalarea unor centrale termice la Liceul Teh-

nologic Jimbolia. Contractul în valoare de 160.061,95 
de lei a presupus realizarea tuturor lucrărilor necesare 
pentru înlocuirea centralei termice existente și instala-
rea a patru echipamente de încălzire centrală în cadrul 
instituției de învățământ. 

Un alt proiect demarat tot în această perioadă vizează 
lucrări de reabilitare pe strada Uzinei. Astfel, au fost rea-
bilitate trotuarele și partea carosabilă, au fost construite 
locuri de parcare, urmând a fi amenajate spațiile verzi. 

În luna decembrie a anului trecut, Orașul Jimbolia a 
încheiat cu Oficiul de Cadastru și Publicitate Imobilia-
ră Timiș un contract privind alocarea sumei de 160.000 
lei pentru realizarea lucrărilor de înregistrare sistema-
tică inițiate de unități administrativ-teritoriale pentru 
sectoare cadastrale. În acest sens, cetățenii orașului pot 
obține de la primărie extrasele de carte funciară fără a 
achita nicio taxă.

Pagină realizată de Ana-Maria lAZĂR

Investiţii la spitalul din Jimbolia 

La Spitalul Dr. Karl Diel din Jimbolia, pe parcur-
sul anului 2019, au avut loc mai multe investiții, 

fie din sponsorizări, fie cu bani de la bugetul Ministe-
rului Sănătății, din bugetul local al Orașului Jimbolia 
sau de la Consiliul Județean Timiș. 

Astfel, din fonduri de la Ministerul Sănătății și de la bu-
getul local s-a achiziționat o stație de sterilizare (282.625 
lei) și un aparat digital de radiologie (557.700 lei). 

Cu bani de la Consiliul Județean Timiș s-au 
achiziționat: un echipament endoscopic pentru efec-
tuare colonoscopii și gastroscopii (189.210 lei), un 

histeroscop - echipament pentru obstretică-ginecolo-
gie (54.621 lei) și un aparat de recuperare medicală cu 
oscilații profunde (16.184 lei) 

Cu mențiunea că aceste sponsorizări s-au utilizat 
pentru achiziția de echipamente medicale, menite să 
crească calitatea actului medical și totodată să crească 
gama serviciilor medicale prestate în cadrul Spitalului 
Dr. Karl Diel din Jimbolia, domnul primar al orașului 
Jimbolia, Darius-Adrian Postelnicu mulțumește tu-
turor reprezentanților societăților comerciale care au 
contribuit la îmbunătățirea serviciilor medicale
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135,6 milioane de euro - fonduri nerambursabile de la uniunea Europeană
 Dr. Ing. Ilie VlAIcu, Director general Aquatim

Aquatim a sem-
nat contractul de 

asistență tehnică pentru 
Proiectul Regional de dez-
voltare a infrastructurii de 
apă și apă uzată din județul 
Timiș. Aquatim a semnat cu 
Asocierea SC Tadeco Con-
sulting SRL, SC Ramboll 
South East Europe SRL și 
Ramboll Denmark A / S 
contractul de Asistență teh-

nică pentru supervizarea lucrărilor de execuție și pu-

blicitatea aferente „Proiectului Regional de dezvol-
tare a infrastructurii de apă și apă uzată din județul 
Timiș, în perioada 2014-2020” (cod SMIS 2014+ 
125651), din cadrul Programului Operațional Infra-
structură Mare (POIM).  

Având în vedere complexitatea proiectului, firma 
de consultanță va oferi sprijinul managerial necesar 
Beneficiarului Aquatim, prin intermediul unei echipe 
de experți. Pe lângă supervizarea unui număr de 30 de 
contracte de lucrări, Consultantul va avea în vedere 
și aspecte legate de publicitatea proiectului. Aquatim 
participă la implementarea proiectului prin interme-
diul Unității de Implementare a Proiectelor, un depar-

tament dinamic, format din profesioniști care au par-
ticipat și la aplicarea celorlalte proiecte cu finanțare 
europeană atrase de Aquatim până în prezent.  

Întregul proiect presupune realizarea a 22 de stații 
de tratare a apei, 483 km de conducte de alimentare 
cu apă, 6 stații de epurare, 412 km de rețele de cana-
lizare, o linie de valorificare energetică a nămolului și 
un sistem SCADA regional.  

Valoarea totală a proiectului este de 180 milioane 
de euro, din care 135,6 milioane de euro fonduri ne-
rambursabile de la Uniunea Europeană, 20,7 milioane 
de euro de la bugetul de stat, 3,2 milioane de la bugetul 
local și 20,5 milioane de euro cofinanțare Aquatim.

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Gheorghe MIRoN  

centrul de relaţii cu clienţii Aquatim va funcţiona la o nouă adresă  

De la mijlocul lunii trecute, „Centrul de relații 
clienți al Aquatim” funcționează la o nouă 

adresă, pe strada Enric Baader, numărul 11. Clienții 
pot avea acces la noua casierie, între orele 8 și 15:30.  

Serviciul Tehnic și Biroul Relații Clienți, de pe stra-
da Treboniu Laurian nr. 7/A, se mută, de asemenea, la 
centrul de pe str. E. Baader, dar accesul publicului la 
aceste departamente este în continuare limitat la con-
tactul telefonic și prin e-mail.  

Programul de lucru și datele de contact rămân 

aceleași.  
Serviciul Tehnic: luni-vineri, 8-15, telefon: 0256 

203 652, 0754 099 501 0256, e-mail: serviciul.teh-
nic@aquatim.ro

Biroul Relații Clienți: luni-vineri, 8-15:30, telefon: 
0256 203650, 0754 099502, email: relatii.clienti@
aquatim.ro și contracte@aquatim.ro.

Centrul a fost amenajat și dotat cu toate facilitățile 
necesare pentru confortul și siguranța clienților și dis-
pune de locuri de parcare gratuite.  

Aquatim reamintește clienţilor că factura de apă 
poate fi achitată on-line, cu card bancar, pe site-ul 
societății, precum și la numeroase puncte de plată, 
cum ar fi rețelele bancare, oficiile poștale etc (mai 
multe detalii la: https://www.aquatim.ro/unde-si-cum-
puteti-plati-43.html).  

Recomandăm, în contextul prevenirii îmbolnăvi-
rilor cu noul coronavirus, folosirea contului de client 
de pe www.aquatim.ro și plățile on-line - atenționează 
Aquatim.

În atenţia clienţilor Aquatim 

Borealis Bega – în premieră la uzina de Apă a Aquatim timişoara  

Bega! 2020 - Borealis Bega este un program 
principal al stației „Light Over Borders” – 

„Lumină peste granite”, creat de PLAI împreună cu 
comunitatea creativă a orașului pentru Timișoara Ca-
pitală Europeană a Culturii.  

Scopul este de a activa malurile râului Bega și de a 
implica locuitorii orașului în activități artistice coor-
donate de organizații locale și parteneri cu expertiză 
internațională.  

Dezvoltând până acum proiecte precum spectaco-
lul LUMEN în 2018, The Lightning Project și Hap-
py Wall în 2019, BEGA! 2020 va recrea Luminile 
Nordului (Aurora Boreală) și Luminile Sudului (Au-
rora Australă) pe cerul orașului cu ajutorul artistului 
elvețian Dan Acher.  

O instalație creată cu ajutorul laserelor, proiectoa-
relor, mașinilor de fum și a unui sistem de sonorizare 
ambientală va schimba cerul deasupra orașului în pe-
rioada 1-3 octombrie 2020.  

Proiectul va fi prezentat în premieră în zona Uzi-
nei de Apă urmând ca în zilele următoare să acopere 
o parte a zonei centrale. Inițial integrat în programul 
BEGA! pentru anul 2021, Borealis a luat locul pro-

iectului planificat pentru anul 2020 din motive ce țin 
de restricțiile aflate în vigoare.  

Desfășurat pe o suprafață extinsă, publicul poate 
participa fără a fi limitat la o zonă specifică de parti-
cipare. În toate lucrările sale, designerul proiectului 
BOREALIS, Dan Acher utilizează orașul ca pe un loc 
de joacă pentru a crea sentimentul de apartenență și 
comunitate, fiind aliniat la aceleași valori care au dus 
la crearea programului BEGA!  

Aurorele Polare au creat fascinație mereu, iar re-
crearea acestora deasupra unui mediu urban precum 
Timișoara, la mii de kilometri depărtare de locul lor 
de origine transmite însăși esența stației a cărui pro-
gram principal este BEGA!, „Lumină peste granițe”.  

Proiectul este realizat în parteneriat cu Primăria 
Municipiului Timișoara și Consiliul Local, prin Pro-
gramului Cultural pentru anul 2020. BEGA! este 
Hotspot Cultural BRD susținut de Continental și 
Ness. 

Îi încurajăm pe toţi cei care locuiesc la case să facă acest lucru! 
Dr. ing. Ilie VlAIcu - Director general Aquatim   

Aquatim revine cu precizări importante pe tema 
apei meteorice și cu soluții tehnice simple, re-

alizabile imediat, pentru reducerea facturilor și a veni 
în sprijinul clienților. În acest sens, domnul Prof. dr. 
Ilie Vlaicu, directorul Aquatim, a explicat că, anual, 
ploile influențează semnificativ facturile la apă, în 
dreptul rubricii „Apa meteo” (apă pluvială sau apă 
din precipitații), iar schimbările climatice pe care le 
resimțim cu toții generează, în ultimul timp, cantități 
foarte mari de apă, într-un interval scurt, astfel că me-
dia precipitațiilor s-a schimbat radical.  

Aquatim reamintește clienților că ei nu plătesc „apa 
de ploaie”, ci serviciul prestat de Aquatim și anume 
canalizarea și epurarea apei provenite din precipitații.

Există, însă, numeroase soluții de realizare a unui sis-
tem propriu de colectare a apei de ploaie şi, ulterior, 
utilizarea acesteia în moduri constructive.  

„Consumatorii au posibilitatea de a nu-și deversa 
apele pluviale în sistemul nostru de canalizare, prin re-
alizarea unui sistem separat în curte și, ca atare, ei nu 
vor mai plăti apa de ploaie. Vorbim despre o investiție 
minimă, astfel încât apa din precipitații să nu mai aibă 
drept punct final sistemul nostru de canalizare. O pot 
direcționa în curte, într-un bazin, o pot folosi pentru 
udatul grădinilor, au și varianta introducerii în sol, pe 
baza unui sistem minim de filtrare, deci soluții de re-
ducere a facturii există, ele nu sunt complicate și pot 
fi realizate într-un timp scurt. Îi încurajăm pe toți cei 

care locuiesc la case să facă acest lucru!”, a subliniat 
domnul director general Ilie Vlaicu.



4. septembrie

 oaia 
de Fãget

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Marcel AVRAM -  Primar al orașului Făget

Îndreptându-mă spre 
orașul cu castani, 

deși este cald, mi se face dor 
de vară. Mi-ar plăcea, în 
acest început de septembrie, 
să stau smerită de grâu în 
fața verii și fără să spun ceva 
lanului să pot pleca cu un 
spic la pălărioară. Din toa-
te bijuteriile supuse ale verii, 

doar spicul are rădăcini parfumate.  
Domnule primar, trecând pragul toamnei, mă 

gândesc la școlile și grădinițele pe care le-ați re-
abilitat în spațiul orașului Făget.    

4Da, am reabilitat, așa cum am mai spus, 
prin Programul Național de Dezvoltare Locală, 
instituțiile de învățământ aflate pe raza orașului 
nostru. Bineînțeles că au fost și foarte multe lu-
crări de-a lungul timpului, pe care le-am făcut pe 
banii Primăriei și ai Consiliului Local.  

Aceeași atenție ați acordat-o și spitalului din 
oraș?  

4Desigur, am reușit să reabilităm de-a 
lungul timpului mai multe secții, împreună cu 
domnul director al spitalului care a reușit la 
rândul său, să atragă foarte multe sposorizări, 
pe lângă sprijinul acordat de primărie, astfel că 
oamenii care cunosc acest spital acum și l-au 
cunoscut și înainte, sunt unanim de acord că 
spitalul și-a schimbat cu totul înfățișarea.  

Domnule primar, dacă tot ați remarcat apre-
cierea oamenilor privind spitalul orașului, vreau 
să vă asigur că tot de aprecieri sincere se bucu-
ră și noua piață a orașului. Aici, la construcția 
acestei piețe, cred că nu a fost ușor.  

4Ușor nu a fost, am avut și niște probleme 
care s-au ivit din pricina timpului de execuție, 
au fost acele nedorite întârzieri care sigur că 
nu au convenit nimănui, cu atât mai mult pro-
ducătorilor. Dar, până la urmă, efortul nostru 
și înțelegerea oamenilor a făcut ca lucrul să fie 
dus la bun capăt.  

Ați avut o inaugurare pe măsura frumuseții 
acestei piețe?  

4Da, am avut o inaugurare onorată de 
colegi primari din județ, de alte personalități 
județene și pot să spun că toți s-au mirat de 
cum arată această piață a orașului nostru, care 
este o piață unică nu numai în județ, ci unică în 
țară. Proiectul acestei piețe a fost inspirat de o 
piață din Amsterdam, dotată cu un acoperiș în 
formă de pâlnie. Mai exact, acoperișul este for-
mat din 49 de astfel de pâlnii, ceea ce face ca 
apa să se ducă direct în rețeaua de colectare.  

Dar tot de la zero, ca să spun astfel, ați mai 
construit și o clădire...  

4Da, am mai construit, cum bine ați spus, 
de la zero, o clădire unde comercianții, pot 
vinde atât produse lactate, cât și produse din 
carne. O clădire dotată cu frigidere moderne și 
pentru că tot vorbim de piață, amintesc faptul 
că edilul orașului Timișoara, domnul Nicolae 
Robu, după ce a văzut construcția mi-a mărtu-
risit că Timișoara nu are așa ceva.  

Vedeți, dacă am continua să vorbim despre 
obiectivele realizate, sunt convinsă, domnule 

primar, că nu ne-ar mai rămâne spațiu pentru 
proiectele pe care, sunt convinsă că le pregătiți 
făgețenilor în viitorul apropiat.  

4Aveți dreptate, am o serie de proiecte de 
viitor, unul din ele, dacă ne va permite bugetul, 
știut fiind că acest an a fost și este un an mai re-
strictiv financiar și din pricina pandemiei, cum 
spuneam, unul din aceste poiecte pentru acest 
an îl reprezintă finalizarea din partea din spa-
te a pieții, a spațiului destinat celor care vând 
mărfuri neperisabile și mai avem două proiecte 
câștigate deja pe Programul Național de Dez-
voltare Locală...  

Astea pe lângă cele nouă proiecte pe care le-
ați implementat deja.  

4Da, pe lângă cele nouă proiecte, este 
vorba de apă-canal pentru un sat aparținător, 
Bătești și tot apă-canal în Begheiu Mic.  

V-au cam întârziat și aici venirea avizelor?  
4Doar cel de la CFR s-a lăsat așteptat mai 

bine de opt luni de zile!  
La ce valoare se ridică asemenea proiecte, 

domnule primar?  
4La cel puțin 3. 500.000 de euro.  
Cu atragerea de fonduri europene cum stați?  
4Foarte bine, o parte din aceste fonduri 

fiind destinate drumului care leagă Făgetul de 
Temerești, acolo vom contribui și cu fonduri 
proprii.  

Domnule primar, după cum vă prezentați 
orașul și obiectivele realizate, cei care vor citi 
dialogul cu dumneavoastră, vor crede că dum-

neavoastră chiar nu întâmpinați nici un fel de 
probleme ridicate de eterna birocrație româ-
nească.  

4O, Doamne! Păi un exemplu l-am și dat 
cel privind așteptarea avizului de la CFR. Opt 
luni de zile pentru un aviz! Dar nu mă lamen-
tez, pentru că sunt primării care au așteptat și 
un an sau doi după un aviz. Apoi, pentru că tot 
vorbim pe pragul toamnei, nu vreți să știți câte 
probleme am întâmpinat în cazul deszăpezirii, 
unde dacă vrei să-ți faci propria societate ai ne-
voie de un număr uriaș de avize.  

Chiar, sunteți pregătiți pentru iarnă?  
4Să știți că da, noi ne-am dotat de-alungul 

timpului cu pluguri, cu tractoare, cu tot, cu ab-
solut tot ce ne trebuie pentru a putea asigu-
ra cu forțe proprii deszăpezirea. Deși, actuala 
lege încearcă să te împiedice să-ți dezvolți pro-
pria echipă de deszăpezire, silindu-te să ape-
lezi la diverse societăți, dar precum se știe și 
se vede, noi ne-am încăpățânat, în sensul bun 
al cuvântului, să facem noi această activitate. 
Dar, a durat aproape doi ani de zile, doi ani, 
până să reușim să obținem toate autorizațiile.  

Încăpățânare care a adus și economii la bu-
getul orașului.  

4Sigur, de ce să plătim o firmă pentru o 
activitate pe care o putem face noi cu pro-
priile noastre mijloace? Și, pot spune azi cu 
satisfacție că suntem singurul oraș din județul 
Timiș care face deszăpezirea în regim propriu. 

Suntem singurul oraº din judeþul Timiº care face dezãpezirea în regim propriu

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Din albumul cu amintiri  

  Profesorul Ioan Cipu, în mijloc, vorbind despre Făgetul de altădată alături de domnul profesor Dumitru Tomoni, aflat în dreapta imaginii, la Autentiv T.V, ca invitaţi ai 
domnului Ioan Oltean, realizatorul emisiunii.  



5. septembrie

 oaia 
de Lipova

Mircea JICHICI - Primar al orașului Lipova

Nu mică mi-a fost mi-
rarea când intrând în 

orașul Lipova, am văzut mai 
mulți cetățeni, oameni de dife-
rite vârste protestând, pașnic, 
împotriva unei „nefăcute” 
gata să se transforme în faptă, 

dacă primarul orașului domnul Mircea Jichici, nu 
ar fi luat atitudine și nu ar fi pus piciorul în prag. 
Despre ce era vorba? Frumusețea de spital nou al 
orașului Lipova, un spital construit de Primăria 
orașului Lipova cu sprijinul Companiei Naționale 
de Investiții, era cât pe-aci să transforme într-o 
unitate Covid – 19. Deranjat de acest mod de a 
colabora al autorităților centrale, edilul orașului 
Lipova, domnul Mircea Jichici, a apelat pe Face-
book la un sondaj în rândul locuitorilor orașului, 
pe această temă.  Răspunsul lipovanilor? „Nu!”, 
clar și scurt: „Nu”!  

Domnule primar, chiar dacă sunteți mâhnit, 
eu vă mulțumesc că ați acceptat să dialogăm pe 
acest subiect nemaiauzit, despre o atitudine greu 
de înțeles a unor oameni care chiar nu au contri-
buit cu nimic la zidirea acestui edificiu destinat 
sănătății.  

4Domnișoară Roxana, eu chiar am fost silit 
să fac apel la cetățeni, să le cer părerea, pentru 
a putea lua o decizie. Nu am avut încotro, s-au 
făcut presiuni mari, de către cei de la DSP Arad, 
mai exact a conducerii județene a PNL Arad, pen-
tru a transforma acest nou spital construit speci-
al pentru a deservi pe toți locuitorii aflați pe Va-
lea Mureșului, într-o unitate Covid. Cum să nu fac 
apel la cetățenii orașului, cum să nu țin seama de 
hotărârea lor? Sigur că oamenii s-au revoltat.  

Am înțeles că văzând atitudinea locuitorilor 
orașului, domnul Cionca, a renunțat la idee.  

4Domnișoară, eu în toți acești ani de man-
dat, m-am ocupat strict de administrație, nu de 
politică, de aceea eu nu am putut niciodată să 
spun azi una și mâine alta.  

Totuși, dincolo de bizare dezinformări, ce tre-
buie să mai știe locuitorii orașului, indiferent de 
opţiunea lor politică?  

4Domnișoară, directorul DSP Arad a soli-
citat ministrului sănătății, precum și domnului 
Raed Arafat, urgentarea predării spitalului de 

la Compania Națională de Investiții către orașul 
Lipova, în scopul transformării acestuia în spi-
tal-suport Covid 19. Vizita domnului director și 
a președintelui Consiliului Județean Arad, dom-
nul Cionca, vizită făcută la noul spital în data de 
05.08.2020, cum altfel poate fi justificată?  

Un mod bizar de încordare a mușchilor.  
4Un mod prin care autoritatea locală trebuie 

să simtă presiunea centrală.  
De fapt, ei vroiau să revendice un bun la care nu 

au contribuit cu nimic?  
4Da, dorința vădită era aceea de a prelua 

obiectivul de investiție despre care vorbim și a-l 
preda Consiliului Județean.  

Sau, cu alte cuvinte, acum dați-vă voi la o parte 
să ne așezăm noi.  

4Domnișoară, eu am spus și repet, orașul 
nostru, prin autoritățile administrației publice lo-
cale, va găsi mijloacele financiare pentru a susține 
acest spital, menit să deservească atât orașul Li-
pova, cât și pe toți locuitorii Văii Mureșului.  

Și astfel...  
4Și astfel oamenii nu vor mai fi nevoiți să 

parcurgă 100 de kilometri pentru a beneficia de 
servicii medicale, servicii pentru care au plătit o 
viață întreagă și mai plătesc încă.  

Era firesc să procedez astfel în condițiile în 
care știam ce se pregătește. Era în firea lucruri-
lor să propun locuitorilor acestui frumos oraș un 
sondaj de opinie, pentru că este un adevăr de 
care trebuie să ținem seama atunci când vorbim 
despre acest spital, anume că cofinanțarea lucră-
rilor la acest nou spital s-a susținut din impozite-
le și taxele plătite de cetățenii noștri și nu alocări 
de la bugetul județului Arad, cum, de altfel, era 
firesc să se întâmple, conform prevederile legale 
cuprinse în legile bugetului de stat, pentru întreg 
mandatul 2016 – 2020.  

Cetățenii, locuitorii orașului Lipova, știu des-
pre ce sume este vorba?  

4Tocmai, pentru a vedea și cetățenii noștri 
despre ce sume este vorba, am atașat hotărâri-
le Consiliului Județean Arad privind repartizările 
pe UAT-uri, a cotelor din impozitul pe venit și din 
sumele defalcate din TVA, precum și solicitările 
orașului Lipova.  

Domnule primar, mai clar nu se poate!  

4Domnișoară, aici nu mai este necesar să fac 
niciun comentariu.  

Domnule primar, de când vă cunosc, știu cât 
efort, câtă iubire ați investit în acest proiect.  

4Aveți dreptate, acest spital nou construit 
în orașul nostru reprezintă obiectivul meu de su-
flet. Un obiectiv pe care am reușit să îl realizăm 
împreună cu echipa de profesioniști din cadrul 
primăriei noastre, cu Guvernul României...  

Condus în acea vreme de...  
4Condus în perioada aceea de partidul căruia 

îi aparțin, PSD, și nu în ultimul rând cu Compania 
Națională de Investiții și cu firma constructoare. 
Un spital pe care l-am visat, dorindu-l pus la orice 
oră în slujba oamenilor, care au nevoie de servi-
ciile lui. Servicii de calitate, oferite într-o foarte 
modernă clădire, servicii medicale susținute cu 
dotări de ultimă generație și cu cadre medicale 
de un înalt profesionalism.  

Domnule primar, prin dârzenia cu care v-ați 
opus unui gest incalificabil prin nefirescul său, oa-
menii spun că ați construit a doua oară spitalul.  

4Le mulțumesc din suflet.  
Și eu vă mulțumesc, domnule primar.  
4Cu multă plăcere.  
La câteva zile de la dialogul meu cu domnul 

primar, am aflat că noul spital din Lipova a fost 
finalizat și predat, la începutul lunii trecute de că-
tre firma care a realizat proiectul către Compania 
Națională de Investiții. La ora la care scriu, pri-
măria va prelua spitalul și va continua amenajarea 
curții interioare și realizarea legăturii cu vechea 
clădire. În paralel cu preluarea imobilului, primă-
ria a finalizat proiectul tehnic privind realizarea 
accesului rutier dinspre str. A. Vânătoru către ram-
pa de primiri urgențe a noului Spital Orășenesc. 
Acestea sunt ultimele lucrări de amenajare a în-
tregului ansamblu spitalicesc a cărui investiție se 
ridică la cinci milioane de euro și care va deservi 
peste 65.000 de locuitori. La ieșirea din primă-
rie, aflând de subiectul întâlnirii cu domnul pri-
mar, unul din tinerii care au ieșit în stradă pentru 
a fi alături de primarul lor opunându-se pașnic 
transformării spitalului într-o unitate Covid, mi-a 
spus: „Felicitări primarului nostru, care prin efor-
tul său, ne-a arătat tuturor că și nedreptatea poate 
fi învinsă!” 

Acest spital nou construit în oraºul nostru reprezintã obiectivul meu de suflet  

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN
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 oaia de 
Giarmata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN  

„Dacă vrei şi dumneata să cunoşti roadele muncii mele, pusă în slujba consătenilor mei, 
plimbă-te prin comună” 

Virgil BuNEscu - Primar al comunei Giarmata 

Aflând de intenția mea de a înregistra un inter-
viu cu domnia sa, domnul Virgil Bunescu, pri-

marul comunei Giarmata, mi-a spus: „Roxana, te rog 
să nu te superi, dar eu nu dau interviuri în perioada 
campaniei electorale. Eu, ce am avut de spus, am spus 
și spun prin faptele mele pe care le cunosc și chiar re-
cunosc locuitorii, atât din Giarmata, cât și din Cerne-

teaz. Pentru cunoaștere îi felicit, pentru recunoaștere le 
mulțumesc. Dacă vrei și dumneata să cunoști roadele 
muncii mele, pusă în slujba consătenilor mei, plimbă-
te prin comună. Și, precum vedeți, chiar asta am făcut, 
cu mențiunea că realizările acestui om, nu pot fi cu-
prinse de câteva pagini. Dar, n-au intrat zilele în sac…  

La sfârșitul „plimbării”, cu tolba plină de poze, 

mi-am amintit vorbele unui domn, pe care nu îl cu-
nosc, dar care precis a trecut prin Giarmata de azi. 
Se numește Lucian Oprea și spune, legat de faptele 
primarulului Virgil Bunescu, așa: „Nu contează din 
ce partid ești. Contează să realizezi ceva pentru co-
muna în care trăiești. Oricine face acest lucru trebuie 
felicitat!!”



7. septembrie

 oaia de 
Remetea Mare

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

 Poşta redacţiei

 cititorii ne întreabă, noi răspundem

Domnul Ilie Dragomir din comuna Remetea Mare, ne întreabă ce riscă împru-
mutând mașina unui prieten? 

Domnule Dragomir, înainte de a încredința autoturismul proprietate personală 
altcuiva, fie că e rudă sau prieten, oricine procedează astfel nu trebuie să uite că 
persoana care deține mașina va suferi din perspectiva factorului bonus / malus dacă 
cel aflat la volan este implicat într-un accident. Sau dacă este prins conducând sub 
influența alcoolului.  

Aceeași regulă se aplică și în cazul rovinietei. Conform Ordonanței nr.15 / 2002, 
rovinieta se achiziționează și se acordă pe numele persoanei înscrise în certificatul 
de înmatriculare. Ca atare, fapta de a circula fără rovinietă va duce la sancționarea 
persoanei care deține mașina, fie ca proprietar, fie în baza unui alt drept, această per-
soană fiind înscrisă în certificatul de înmatriculare și nu la amendarea persoanei care 
conduce mașina.  

În cazul RCA, chiar dacă la volanul autoturismului se află altcineva, proprietarul va suferi, din perspec-
tiva factorului bonus / malus, dacă șoferul este implicat într-un accident. Această regulă nu se aplică dacă 
deținătorului oficial i se fură autovehiculul.   

De asemenea, proprietarul poate răspunde penal pentru încredințarea mașinii sale unei alte persoane și în 
alte situații, mai precis dacă nu cunoaște o serie de detalii despre cel căruia îi încredințează volanul, cum ar fi:  

- nu are permis de conducere;  
- are un permis de conducere necorespunzător sau suspendat;   
- persoana are probleme cu alcoolul;  
- persoana care a primit mașina a consumat substanțe psihoactive.  
Pentru o asemenea faptă, deținătorul mașinii riscă pedeapsa cu închisoarea de la șase luni la trei ani sau 

amendă penală.  

Ilie GOLUBOV   - Primar al comunei Remetea Mare

La primele ore ale zilei, 
adică cu mult înainte de 

ora 8:00, în fața Primăriei co-
munei Remetea Mare, l-am zărit 
pe domnul primar vorbind unui 
grup de oameni. Am așteptat, re-
alizând interviul de mai jos.  

Domnule primar, se continuă 
extrem de mult această perioa-
dă plină de restricții impuse de 
pandemia mondială.  

4Din păcate, aveți dreptate. Acest virus a venit 
ca un blestem asupra omenirii și e greu să-i putem 
prevedea finalul.  

În comuna dumneavoastră, cum decurg lucrurile 
din acest punct de vedere?  

4La noi oamenii au înțeles gravitatea momen-
tului și au luat lucrurile în serios. Dar dincolo de 
înțelegerea consătenilor mei, ne îngrozim cu toții de 
apariția cazurilor noi.  

Pe raza comunei Remetea Mare, s-au înregistrat 
cazuri de acest gen?  

4Să știți că da, am avut din nefericire și noi câteva 
cazuri, dar prin izolare și tratament adecvat s-au rezolvat.  

Cum vedeți, domnul primar începerea noului an 
școlar?  

4Domnișoară Roxana, noi suntem pregătiți cu 

tot ceea ce ține de noi pentru începerea unui nou 
an de învățământ, dar am totuși câteva neclarități 
legate de acest aspect. În primul rând, cred că data 
de 15 septembrie pentru începerea școlii este un 
pic forțată, atâta timp cât numărul celor infectați 
crește, după câte auzim, de la o zi la alta în ritm în-
grijorător. Cred că se putea amâna începerea anului 
școlar după alegeri.  

Dar chiar și în această perioadă, activitatea dum-
neavoastră continuă.  

4Nu numai a mea, a tuturor, nu avem ce face, 
ne luăm desigur toate măsurile de protecție și ne 
desfășurăm activitatea de zi cu zi.  

Domnule primar, despre unul din proiectele dume-
navoastră, la care știu că țineți foarte mult, cel privind 
introducerea gazului metan în localitatea Ianova, ce-
mi puteți spune?  

4Pot să vă spun că deja, gazul metan este intro-
dus în localitatea Ianova, fapt care sincer mă bucu-
ră, mai trebuie așteptat puțin, după cum mi-au spus 
specialiștii pentru a avea și presiunea necesară pe 
conducte, iar tot un lucru care mă bucură îl repre-
zintă faptul că s-au început lucrările la trotuarele din 
Remetea Mare și Ianova, lucrările la podețe și la in-
trările în gospodării.  

Ați terminat și lucrările la capelele din cimitire?  
4Da, ele sunt terminate de ceva vreme, în ambele 

localități și drumul spre capele este terminat, asfaltat.  
Aveți și un proiect mai arzător, ca să spun astfel?  
4Desigur, am canalizarea din comună, un pro-

iect la care iarăși țin foarte mult, să îl finalizez. Și sper 
ca în viitorul apropiat, împreună cu cei de la Aqua-
tim, să putem să o dăm în folosință. Unii oameni 
cred că depinde strict de noi acest proiect al canali-
zării, dar nu este așa.  

Domnule primar, pentru prima dată în istoria Ba-
natului primăriile nu au mai putut organiza rugile 
anuale, cum comentați?  

4Cred că s-a greșit de prima dată, s-a impus sta-
rea de urgență atunci când erau înregistrate câteva 
cazuri de cetățeni infectați cu coronavirus, iar acum 
când avem zeci de mii de cazuri, ne permitem să fim 
mai flexibili în restricții. Dar, este adevărat, nu atât 
de flexibili încât să primim acceptul de a organiza 
astfel de festivități, care, orice am spune, sunt do-
rite de oameni. Și din păcate nu ne limităm numai la 
„rugi”, ci și la activitățile sportive, care și ele la rân-
dul lor sunt interzise publicului spectator.  

Domnule primar, care este cel mai important pro-
iect al dumneavoastră privind viitorul comunei?  

4Proiectul pe care îl doresc cât mai repede fina-
lizat în întreaga comună este cel legat de canalizare.  

Domnule primar, vă mulțumesc.  
4Și eu vă mulțumesc. 

Proiectul pe care îl doresc cât mai repede finalizat în întreaga comunã este cel legat de canalizare 

Din albumul primăriei

Rubrica şcolii  

Elevi care ne scriu…  

Eleva Mariana Niță din comuna Remetea Mare 
ne întreabă cum este corect – Subsemnatul sau 

Subsemnata… declară etc.?  
Domnișoară Niță, fiecare dintre noi suntem puşi, în 

anumite împrejurări, în situaţia de a scrie un document 
oficial, de felul cererii, al declaraţiei etc., în care este 
obligatorie folosirea unor formulări standard, mulţi ezi-
tând în privinţa felului în care trebuie făcut acordul, la 
persoana a treia sau la persoana întâi: Subsemnatul ori 
Subsemnata… declară / solicită etc. sau declar/solicit etc.  

Documente precum cele menţionate anterior, ce-

reri, declaraţii etc., aparţin stilului oficial-administra-
tiv, termenul subsemnatul inducând, unora, impresia, 
incorectă, că acordul ar trebui făcut la persoana a treia: 
Subsemnatul… declară / solicită… etc.  

Corect este să spunem, să scriem, de exemplu: Sub-
semnatul Ionescu Dragoş, domiciliat…, cu funcţia… 
declar / solicit etc., adică utilizând verbul, declar / so-
licit etc. la persoana întai, singular, deoarece substanti-
vul subsemnatul are o valoare referenţială, este echiva-
lent cu pronumele personal, de persoana întâi, singular 
– eu, realizându-se un acord după înţeles. Mai mult, 

subsemnatul este un calc lingvistic, o copiere a structu-
rii unui cuvânt dintr-o altă limbă, Acordul la persoana 
întâi, singular, este justificat şi de prezenţa obligatorie 
a numelui celui care semnează: Subsemnatul, Ionescu 
Dragoş, domiciliat… vă rog să aprobaţi… etc.  

Mai trebuie ştiut, de asemenea, că se va folosi, după 
caz, forma de masculin sau feminin – Subsemnatul / 
Subsemnata – în niciun caz formulări de felul: Sub-
semnatul, Ionescu Maria,…, de exemplu, asocierea 
unui substantiv masculine, subsemnatul, cu un nume 
feminin neavând nicio justificare. 

Sper ca în viitorul apropiat, împreună cu cei de la Aquatim, să putem 
să  dăm în folosinţă canalizarea întregii comune. Unii oameni cred că 
depinde strict de noi acest proiect al canalizării, dar nu este aşa.

Ilie GOlUbOV



8. septembrie

 oaia de 
Dumbrãviþa

Aduc mulţumiri domnului constantin NIcolAE, pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini - Roxana FuRDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Despre un primar trebuie să vorbească faptele lui!  

Am vizitat recent Dumbrăvița, o comună fru-
moasă ca un orășel occidental, cu intenția de a 

sta de vorbă cu primarul acestei localități care crește de 
la o zi la alta ca voinicul din poveste. Apoi, am renunțat 
să-l mai deranjez pe domnul Victor Malac, primarul 
comunei, socotind că prezentându-vă câteva imagini 
din comună, ele răspund perfect la întrebările pregătite 
pentru domnul primar. Da, avea dreptate cine spunea 
că despre un primar trebuie să vorbească faptele sale. 
Și despre Victor Malac, chiar vorbesc faptele sale!  

Din multele sale realizări voi aminti doar de cele 
pe care le pot susține cu imagini: alimentarea cu 
apă potabilă, adusă la suprafață prin cele 13 foraje, 
Construcția grădiniței P+1E, construirea Şcolii gim-

naziale Dumbrăvița, construcția creșei, îmbunătățirea 
infrastructurii, prin modernizare si amenajare de străzi 
s-au asfaltat peste 50 km de străzi, dezvoltarea infras-
tructurii culturale, este în construcție „Casa de cultură 
Dumbrăvița”, apoi în sprijinul comerțului și a aprovi-
zionarii cetațenilor s-a construit Piata agroalimentară, 
fără a uita de spațiile de agrement pentru copii. Pe teri-
toriul comunei s-au amenajat mai multe parcuri dotate 
cu obiecte de joacă pentru cei mici. De asemenea, au 
fost amenajați mai mulți kilometri de piste pentru bici-
clete în scop de deplasare și relaxare.  

Dorind să arunc o privire spre viitorul comunei, am 
aflat că primarul ei, domnul Victor Malac are mai mul-
te proiecte de dezvoltare a comunei, care constau în:  

- bazin olimpic de înot la standarde europene;  
- centru de agrement SPA pe 11 ha;  
- baza sportivă nouă desfășurată pe 16 ha;  
- centru de îngrijire și recuperare pentru vârstnici;  
- centru de sănătate cu program permanent;  
- aprobarea puz-ului pentru tineri, pe 7 ha.;  
- extinderea racordării la rețeaua de gaz;  
- mărirea capacității de înmagazinare apă;  
- supraveghere video în comună cu camere perfor-

mante.  
Pentru toate aceste obiective s-au dat în lucru pre-

gătirea studiilor de fezabilitate și se vor găsi surse de 
finanțare pe diferite programe.



9. septembrie

 oaia 
de Mãureni

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

„Mulţumesc  tuturor cetăţenilor pentru susţinerea de care au dat dovadă şi pentru 
încrederea acordată în anul  2016 la alegerile locale”   

Filimon BRIAN, Primar al comunei Măureni

Acum, la final de 
mandat, când s-au 

scurs patru ani de zile, 
vreau să mulțumesc tuturor 
cetățenilor pentru susținerea 
de care au dat dovadă și 
pentru încrederea acordată 
în anul 2016 la alegerile lo-
cale. E o poveste frumoasă 

despre cea mai minunată familie și aici fac  referi-
re la locuitorii comunei Măureni și satul Șoșdea. O 
poveste complexă, un început de drum care ne dă 
speranța de a atinge visul oricăreia dintre noi, acela 
de a duce comunitatea acolo unde  visăm cu toții, 
acolo de unde ne  luăm exemple.  

E o etapă încheiată din acest început frumos 
și ne dorim să continuăm împreună, cu sănătate 
pentru că o consider cea mai importantă, cu încre-

dere, cu motivație și cu ajutur reciproc.  
Pentru mine pe primul loc sunt  oamenii din 

comunitate. Doresc tuturor putere de muncă, spri-
jin reciproc și cel mai important lucru: să fim buni 
la suflet. Să lăsăm orgoliile deoparte și să fim acei 
oameni săritori și cu credință în Dumnezeu. Cu 
sigurantă și de această dată vom scrie cea mai fru-
moasă  istorie! 

Avem aici la Măureni în Protopopiatul Reşiţa, o biserică-catedrală, 
care ne întâmpină şi ne binecuvintează când intrăm sau când ieşim din judeţul caraş-severin   

Ps lucian  

După aproape 16 ani de muncă depusă în 
folosul zidirii primei biserici ortodoxe din 

Măureni, credincioșii s-au putut bucura de acest mo-
ment mult așteptat, care cu siguranță a fost una din-
tre cele mai mari sărbători din istoria satului. Slujba 
de târnosire a fost săvârșită de Preasfințitul Părinte 
Lucian, Episcopul Caransebeșului. În continuare, ie-
rarhul a săvârșit Sfânta Liturghie, alături de un sobor 
de preoți și diaconi.  

Piatra de temelie a bisericii a fost așezată în data 
de 6 decembrie 2004, de către Înaltpreasfințitul Pă-
rinte Laurențiu Streza, Mitropolitul Ardealului, pe 
atunci episcop al Caransebeșului.Lucrările de con-
struire a noului locaș de cult sau conturat frumos 

prin sprijinul,  înţelegerea și buna comunicare ofe-
rite în mod constant din partea Primăriei Comunei 
Măureni și a primarilor Traian Pușcaș (2000-2016) 
și Brian Filimon (începând din 2016), precum și a 
donatorilor care au contribuit în mod semnificativ la 
înfrumusețarea și îmbogățirea bisericii, de-a lungul 
timpului.  

Pentru truda și munca depusă în parohia 
încredințată, părintele paroh Aurel Radics a fost hi-
rotesit iconom-stavrofor de către Preasfințitul Luci-
an. Ierarhul i-a conferit și primarului comunei Mă-
ureni, Brian Filimon, Ordinul Eparhial Crucea Elie 
Miron Cristea, clasa I pentru mireni, pentru sprijinul 
substanțial acordat la ridicarea bisericii. De aseme-

nea, Părintele Episcop le-a oferit tuturor celor care 
au contribuit la ridicarea și înfrumusețarea sfântului 
locaș Diploma de excelență „Episcop Iosif Traian 
Badescu”, precum și mai multe acte de cinstire.  

La acest eveniment important din Parohia Mău-
reni au participat autorități județene și locale și foar-
te mulți credincioși. Pentru ca sfintele slujbe să se 
desfășoare în condiții de siguranță a fost montat în 
afara bisericii un monitor de mari dimensiuni.  

La finalul slujbei, cerul a plâns, iar oamenii au 
privit acest lucru ca pe o binecuvântare sau ca fiind 
lacrimile regretatei preotese Corina plecata prea de-
vreme la cele veșnice și care a privit slujba dintre 
îngeri. 

„Echipa noastră este formată din întreaga comunitate din Măureni şi Şoşdea”   
cornel-Gabriel NIŢĂ, Viceprimar al comunei Măureni

Odată cu finaliza-
rea unui mandat 

de viceprimar în slujba 
cetățenilor, sunt multe de 
povestit. În primul rând 
este sentimentul pe care îl 
ai atunci când ajuți, când 
pui pe ceilalți pe primul 
loc. Este unul nobil. Per-

sonal, înainte de a ocupa funcția de viceprimar, 
am avut o lungă perioadă în care am făcut vo-
luntariat. Așadar, sunt obșnuit să lucrez în slujba 
celor care au nevoie de ajutor și sentimentul nu 
este deloc unul nou. Apoi, sunt realizările petru 
comunitate. Un proiect de infrastructură sau un 
evenimet de excepție, sunt lucruri care îți rămân 
marcate în memorie și care te ajută să fii mai 
bun. Nu în ultimul rând spun că am reușit să 

facem din primărie o instituție respectabilă, cu 
o echipă care lucrează în beneficiul comunității, 
iar aceasta este una din marile realizări ale noas-
tre.   

Aceste lucruri ne-au determinat să avem cu-
rajul să venim în fața cetățenilor pentru un nou 
mandat,  cu gândul că echipa noastră este for-
mată din întreaga comunitate din Măureni și 
Șoșdea. 

Pagină realizată de prof. lucia MuŢulEscu
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 oaia 
de Voiteg

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Nicolae Tudor MARINESCU -  Primar al comunei Voiteg

Vara și-a tras ză-
voarele, peste câm-

pie se simte o adiere ca de 
ocean captiv și pe marginea 
șanțurilor bate răcoarea 
spinilor. Pornind spre Voi-
teg, mă gândesc că timpul se 

așază ca să fie înfruntat, un fir de drum și sufle-
tul începe să se lege cu o umbră de cântec. În 
curând zilele se vor naște din îndurarea nopții, 
iar cărările vor fi umilite de cețuri încâlcite. Ne 
vom obișnui lipiți de dunga scaunului. Apropiin-
du-mă de primărie, îl zăresc pe domnul doctor 
Nicolae Tudor Marinescu, primarul comunei cu 
care demult mi-am dorit să stau de vorbă. Este 
primul medic veterinar ajuns primar în arealul 
Banatului.  

Domnule primar, vă mulțumesc că ați accep-
tat acest dialog, știind că nu vă plac interviurile.  

4Nu refuz interviurile, numai că după cum 
bine știți, sunt foarte mulți „ziariști”, care după 
ce accepți să stai cu ei de vorbă, îți răstălmă-
cesc spusele.  

Eu vă promit că voi respecta tot ce-mi spuneți 
fără a interveni ulterior.  

4Vă mulțumesc, de altfel despre echipa 
redacțională a jurnalului interregional „Bana-
tul”, am cuvinte de laudă, atât eu, cât și locui-
torii comunei Voiteg.  

Cum vi se par acești patru ani din actualul 
mandat?  

4Așa cum îi văd și pe ceilalți, ani de muncă 
la capătul căreia putem cântări roade frumoa-
se.  

Cum ar fi...  
4Cum ar fi finalizarea canalizării și moderni-

zarea rețelei de apă în Voiteg, vorbesc de pro-
iectele mari pe care le-am îndeplinit, precum și 
finalizarea lucrărilor de asfaltare a străzilor din 
localitatea Voiteg și, în proporție de 50%, din lo-
calitatea Folea.  

Mai aveți și proiecte aprobate?  
4Sigur că am, s-au scris și aprobat trei pro-

iecte cu fonduri europene.  

Ce obiective sunt vizate de aceste proiecte?  
4În primul rând, „Sala de sport” a comunei 

noastre, apoi Școala, modernizarea și reabili-
tarea Căminului Cultural din localitatea Voiteg 
și nu în ultimul rând, construcția unei Capele. 
Apoi merită menționat și faptul că s-au scris și 
s-au aprobat alte patru proiecte județene...  

Cu finanțare rambursabilă?  
4Cu finanțare nerambursabilă pe cultură, 

apoi s-au construit parcări, s-au sondat două 
foraje de apă în comuna Voiteg.  

Unde?  
4Un foraj la Ferma Nr. 3 și  unul în curs de 

realizare la Folea. S-au efectuat reparații la aco-
perisul Grădiniței din Folea și au fost introduse 
grupurile sanitare în interiorul clădirii, a fost re-
novată în exterior Școala Gimnazială  din loca-
litatea Voiteg precum și Grădinița cu program 
normal din localitatea Voiteg. Am amenajat un 
parc și un loc de joacă pentru copii în localita-
tea Folea și am ridicat un monument închinat 
eroilor neamului românesc.  

Roade multe, domnule primar, în prag de 
toamnă.  

4Și activitatea mea de până acum în acești 
patru ani, nu se oprește aici, ea mai consem-
nează și reabilitarea terenului de sport cu ga-
zon sintetic din localitatea Voiteg, precum și 
susținerea materială a  Bisericilor din cele două 
localitați.  

La o scurtă plimbare prin comuna dumnea-
voastră, am constatat că ați acordat o atenție și 
plămânilor consătenilor dumneavoastră.  

4Da, ați spus frumos, chiar am plantat un 
număr însemnat de arbori ornamentali pentru 
ozonarea atmosferei.  

Elevii comunei dumneavoastră se bucură de 
ceva facilități?  

4Evident, am asigurat gratuitatea trans-
portului școlar pentru elevii din învățământul 
primar, gimnazial și liceu din localitățile Voiteg 
și Folea. Am mai modernizat iluminatul public 
prin trecerea la iluminatul cu lampi tip LED.  

Ați continuat să fiți alături, în acești ani, și 

de tinerii componenți ai Ansamblului „Voitegea-
na”?  

4Sigur că da, am asigurat deplina susținere 
materială a Ansamblului „Voitegeana”și do-
resc și cu acest prilej, să transmit tuturor mem-
brilor săi și nu în ultimul rând, distinsei doamne 
profesor Camelia Fogaș, care în adevăr este 
sufletul acestui ansamblu, sincere urări de suc-
ces atât pe plan profesional, cât și artistic. Și 
dacă tot suntem în acest punct al dialogului 
nostru, aș aminti și faptul că am finalizat atât 
pavazarea, cât și renovarea  curții „Caminului 
Cultural”.  

Domnule primar, notând toate obiectivele re-
alizate de dumneavoastră în acești patru ani, pot 
spune că plec și eu cu tolba plină de date fru-
moase. Îmi îngăduiți să vă întreb și despre obiec-
tivele dumneavoastră aflate în curs de realizare?  

4Desigur, în primul rând, finalizarea ce-
lor trei proiecte din fonduri europene de care 
am amintit: construirea sălii de sport pentru 
școală, modernizarea Căminului cultural Vo-
iteg și construirea capelei mortuare. Apoi îmi 
doresc foarte mult să definitivez introducerea 
rețelei de apă și canalizare în  satul Folea, toto-
dată doresc să modernizez Căminul Cultural  în 
satul Folea și poate mai mult decât orice, do-
resc să extind rețeaua de gaz în satul Folea, să 
pun la dispoziție pentru toți consătenii mei din 
satul Folea un spațiu și să asigur asistență me-
dicală pentru consatenii mei din Folea.  

Veți mai efectua lucrări și la infrastructura 
rutieră în anii care vin?  

4Îmi doresc, dacă consătenii mei vor hotă-
râ să mă realeagă în funcția de primar, să reali-
zez proiectul „Drum ocolitor” pentru comuna 
Voiteg, astfel încât pe Strada Gării să nu mai 
treacă mașini de mare tonaj și să finalizez de-
mersurile pentru asfaltarea drumului judetean 
582 D, adică Folea-Șipet.  

Domnule primar, sunt bucuroasă că v-am cu-
noscut şi vă mulţumesc încă odată pentru amabi-
litatea de a accepta dialogul nostru.  

4Cu mare plăcere. 

Mai mult decât orice, doresc sã extind reþeaua de gaz în satul Folea



11. septembrie

 oaia 
de Bata

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ion MICURESCU  -   Primar al comunei Bata  

Cu mult înainte de a 
ajunge la hotarul co-

munei Bata, am oprit mașina 
privind, îndelung, cum iarba 
țarinilor se întoarce, încet, 
încet, spre toamnă. „Vom mai 
avea nevoie de ea”, spun pă-
sările și viețuitoarele pădurii, 
dar iarba, se închină la rădă-
cina unui alt anotimp. Apoi, 

intru în comuna Bata, comună pe care primarul ei, 
domnul Ion Micurescu, a așezat-o, de ani buni, pe 
harta turistică a Europei atît prin cele două festi-
valuri de mare răsunet: „Festivalul Vânătorilor” 
și „Festivalul de Muzică Folk”, cât și prin diver-
sele tabere de creație. Am spus „pe harta turistică 
a Europei”, pentru că este lucru știut că nu numai 
de pe cuprinsul României  vin oameni la aceste 
sărbători. Și dialogul meu cu domnul primar, omul 
cu vorbă blajină precum firea bătanilor, a început 
chiar cu o întrebare legată de unul din aceste fes-
tivaluri.  

Domnule primar, ce înseamnă Bata, pentru 
omul Ion Micurescu?  

4Frumoasă întrebare domnișoară Roxana, 
Bata pentru mine înseamnă locul cel mai frumos 
din lume și când spun asta, trebuie să adaug, că 
alături de fetele mele care întodeauna mă ghi-
dează în drumurile pe care le mai străbat prin 
lume, am văzut multe locuri frumoase, dar să 
trăiesc în altă parte nu aș putea.  

Spuneți Bata, domnule primar, și parcă vă bate 
altfel inima.  

4Adevărat, Bata este locul unde m-am năs-
cut, unde am copilărit, Bata este locul unde mi-
am întemeiat familia, unde am muncit și muncesc 
și voi rămâne aici până când voi trece în lumea 
umbrelor și după aceea.  

Domnule primar, cine spune Bata, spune și 
„Festivalul Vânătorilor”, ne întreabă cititorii 
noștri, nu numai din țară, dacă acest festival fru-
mos, va avea loc și în acest an?  

4„Fetivalul Vânătorilor din Bata”, în acest an 
ar fi marcat cea de-a XIII-a ediție, spun ar fi mar-
cat, pentru că această pandemie modială, nu ne 
îngăduie să putem marca ediția de care am amin-
tit. Este lucru știut că legile de siguranță medi-
cală nu îngăduie adunarea unui număr de câteva 
mii de persoane, fie și în aer liber. Am spus mii de 
persoane, pentru că au fost ediții la care am avut 
prezenți peste 5000 de oameni. Ori, în acest caz, 
la un număr atât de mare de participanți, nimeni 
nu poate garanta distanțarea socială care să asi-
gure siguranța celor prezenți. Și eu cred, că mai 
presus de orice, rămâne sănătatea oamenilor.  

Dacă în cazul festivalurilor bătane, în acest 
an ne vom hrăni cu amintirile frumoase din anii 
trecuți, despre obiectivele administrative, despre 
proiectele dumneavoastră ca primar, pe care le-ați 
aminti?  

4Fără a sta pe gânduri, mă voi referi, în pri-
mul rând la infrastructura rutieră, am moderni-
zat șapte kilometri de străzi, am efectuat ample 
lucrări la Grădinița cu Program Normal, apoi alte 
lucrări la Școala cu clasele I-IV, iar când amintesc 
de aceste lucrări, vreau să spun că, în ce privește 
școala, putem spune, fără a exgera, că prin do-
tările ei, prin lucrările făcute, prin condițiile asi-
gurate elevilor, școala din Bata, se încadrează în 
cele mai exigente cerințe europene.  

Ați avut în vedere și iluminatul public?  
4Sigur, am trecut pe sistemul de iluminat cu 

LED, care se dovedește extrem de eficient. Dar nu 
vreau să uit, dacă tot am vorbit despre unitățile 
de învățământ, se cuvine să amintesc că am efec-
tuat lucrări și am acordat sprijin și instituțiilor de 
cult aflate în cele patru sate ale comunei noastre, 
apoi Căminele Culturale ale comunei la care s-au 
făcut lucrări de reabilitare și modernizare. Dar, 
lucru știut, pe lângă aceste obiective legate de 
infrastructură, nu trebuie uitată atenția pe care 
o acord sufletului, inimii oamenilor. Cineva odată 
m-a întrebat dacă nu pun prea mult suflet în re-
vigorarea vieții spirituale a comunei noastre, i-am 

răspuns că pun și pun cu drag, pentru că dacă ai 
un Cămin Cultural modern, cum avem la Bata, dar 
nu desfășori în el nici o activitate și ai lacătul cât 
pumnul pe ușă, atunci în zadar l-ai făcut.  

Aveți și teren de sport?  
4Avem teren de sport, modern, multi-

funcțional, dotat cu gazon sintetic și legat de el, 
cineva mi-a spus că este frumos, deosebit, dar 
am făcut o singură greșeală, aceea că nu l-am 
construit la vedere.  

Și ce i-ați răspuns?  
4I-am spus că eu nu l-am făcut pentru poze, 

l-am făcut ca oamenii din comuna Bata, să se bu-
cure de el, folosindu-l. Eu nu fac lucruri ca să mă 
laud, eu fac investiții necesare comunei și oame-
nilor ei.  

Nu vreau să închei dialogul nostru, domnule 
primar fără a vă întreba despre ceva indispesabil 
vieții, apa.  

4Avem un proiect privind alimentarea cu 
apă a comunei pe care doresc să-l duc la bun 
sfârșit, pentru că apa din fântânile noastre nu 
este de calitate. Totodată, mai am șapte kilome-
tri de drum de asfaltat pe aria comunei, după 
care vom putea spune că în toate cele patru sate 
nu mai este drum neasfaltat. Dar toate la rândul 
lor. Nici Bunul Dumnezeu nu a făcut lumea într-o 
singură zi și nici un om, prin munca sa, nu poate 
mulțumi pe toată lumea.  

Ce vă bucură azi ca primar?  
4Mă bucură lucrările pe care le desfășurăm 

de ceva timp cu tinerii „Asociației Culturale Ver-
nacular”, pentru salvarea domeniului nobiliar de 
la Bulci.  

Ce vă mâhnește ca om?  
4Mă mâhnește felul în care unii cetățeni 

înscriși în cursa pentru alegerile din această lună, 
înțeleg să-și facă, ceea ce ei numesc campanie 
electorală. Vezi dumneata, în mediu rural și nu 
numai, atacurile la persoană, promisiunile fără 
acoperire, calomnia și minciuna, nu aduc voturi, 
ci aduc disprețul oamenilor. 

În mediu rural ºi nu numai, atacurile la persoanã, promisiunile fãrã acoperire, calomnia ºi minciuna, 
nu aduc voturi ci aduc dispreþul oamenilor  

un vis împlinit   

Au început lucrările de salvare a 
reședinței nobiliare a familiei Mo-

cioni, efectuate de către „Asociația Cultura-
lă Vernacular”, în cadrul proiectului național 
„Ambulanța pentru Monumente”. Chiar dacă 
complexul Mocioni, se află în posesia Pri-
măriei Arad, primarul comunei Bata, dom-
nul Ion Micurescu, a convenit cu conduce-
rea asociației, ca voluntariilor, muncitori și 
experți, Primăria comunei Bata, să le asigure 
masa și cazarea  

Pentru mine e un vis implinit, e un punct 
de plecare pentru conservarea acestui monu-

ment. Eu am asistat neputincios, neavând 
pârghii pentru a rezolva problema, venitu-
rile de la Bata sunt mici, în raport cu fon-
durile necesare unui asemenea proiect, ne-a 
spus domnul Ion Micurescu.  

De la președintele asociației, Maria 
Tămășan, am înțeles că lucrările sunt axate 
deocamdată doar pe seră urmând ca pe viitor, 
să se treacă și la următoarea etapă, cea de se-
curizare a acoperișului și apoi la cea de rea-
bilitate, fapt care va necesita însă o strângere 
considerabilă de fonduri de la sponsori. 

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN
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 Cristian DAVID -  Primar al comunei Biled

Domnule primar, Cris-
tian David, sunteți la 

final de mandat 2016-2020. 
Haideți să amintim câteva 
proiecte, frumoase și necesare 
pentru comună, de care sunteți 
mulțumit că ați reușit să le 
implementați!  

4Da, putem aminti câteva 
din marile proiecte, cum ar fi: 

Sistemul de alimentare cu apă și extinderea cana-
lizării în localitate, asfaltarea străzilor, refacerea 
trotuarelor, dar și de proiectele importante care 
au vizat grădinița și școala sau dispensarul uman, 
Căminul Cultural sau Sala de sport din comuna Bi-
led. Sunt o parte din multitudinea de proiecte pe 
care eu le-am îndeplinit în mandatul meu de pri-
mar, 2016 -2020, cu finanțare externă - din fonduri 
europene sau guvernamentale. Am făcut și dru-
muri agricole - o rețea de 12 km. De asemenea, am 
făcut legătură între Biled și Iecea Mare, printr-un 
drum comunal. Urmează și alte investiții ma-
jore. Sunt argumente concrete care mă reco-
mandă să mai candidez încă o dată la poziția 
de primar al comunei Biled.  

Să amintim două proiecte mari pentru care 
ați luptat mult să le implementați cu bine și 
sunteți foarte mulțumit!  

4De exemplu, introducerea alimentării 
cu apă în Biled. Știm cu toții că până în 2015 
nu era apă nici noaptea să bei, mai ales pe 
timp de vară. Acum avem o rețea performan-
tă, cu stații de tratare și pompare. De ase-
menea, trebuie să amintesc și de asfaltarea 
drumurilor - un proiect de o importanță ma-
joră pentru localitate, drumuri care se aflau 
într-o stare deplorabilă înainte de a veni eu 
la primărie. Acum chiar cele neasfaltate sunt 
practicabile fiindcă am reușit să le reamena-
jez și să le pietruiesc.  

Știu cu primarul Cristian David a reușit să adu-
că în comună foarte multe fonduri europene pentru 
o perioadă de 50 de ani. Cum de ați reușit această 
performanță?  

4Spuneam că fondurile europene aduse de 
mine reprezintă bugetul comunei pe următorii 50 
de ani, dar pot afirma că în prezent s-au depășit 
60 de ani, fiindcă am tot adus bani pentru binele 
localității. Fondurile externe și interne atrase în co-
mună depășesc cifra de 500 miliarde de lei vechi.  

Domnule primar, Cristian David, de ce sunteți cu-

noscut drept un om al faptelor?  
4Fiindcă nu îmi place să promit nimănui nimic, 

dacă știu că nu pot și îndeplini acea promisiune. Nu 
știu să mint, de aceea nici nu pot să promit dacă nu 
pot și înfăptui. Eu am evitat întotdeauna să mint. E 
mai bine să spui exact ce și cum poți face, decât să 
promiți fără acoperire.  

Cum de ați reușit proiectul recent privind trans-
portul public. Cum de Biledul face parte integrată 
din zona transportului metropolitan Timișoara, din 
luna iunie?  

4Așa este. Din luna iunie 2020, comună Biled 
face parte din zona metropolitană Timișoara pri-
vind transportul public. De aceea începând din 
luna septembrie, locuitorii comunei Biled vor avea 
transportul de persoane asigurat către Timișoara. 
Vor fi două curse una dimineața și una după amia-
za. Vor fi curse regulate pe acest traseu, destinate 
atât transportul elevilor către școlile și liceele din 
Timișoara, dar și a cetățenilor care vor să meargă 
la oraș sau care trebuie să ajungă la lucru și să se 

întoarcă de la serviciu.  
Vă rog să amintiți de proiectul pe care l-ați sem-

nat, în 10 iulie 2020!  
4Vineri 10 iulie 2020, am semnat contractul 

de finanțare pentru reabilitarea trotuarelor în 
comună Biled. E un proiect în valoare de 100.000 
euro, finanțat din fonduri europene nerambursabi-
le - un proiect pe fonduri externe nerambursabile 
prin PNDR. Vom începe lucrările din zona centra-
lă. Bineînțeles că am depus și alte proiecte de ex-
tindere a trotuarelor pentru toată comuna Biled. 
Vreau să duc Biledul la un standard european, 

așa cum trebuie, de aceea 
și trotuarele trebuie să fie 
pavate pentru ca circulația 
cetățenilor să decurgă în 
condiții civilizate. De ase-
menea, locuitorii comunei 
Biled se pot bucura de încă 
un drum prevăzut cu strat 
de asfalt pe strada bisericii 
catolice. În plus, și „Stra-
da Lacrămioarelor” a fost 
asfaltată. Urmează și alte 
străzi.  

Domnule Cristian David, 
de ce ați decis să mai 
candidați pentru încă un 
mandat la funcția de primar 
al comunei Biled?  

4Am decis să mai candidez pentru încă un man-
dat la Primăria Biled, având în vedere că am avut o 
activitate de succes până acum, în cei patru ani, 
de când sunt primar, și am avut multe proiecte pe 

care le-am implementat cu bine, dar au rămas 
unele neîndeplinite. De aceea m-am decis să 
candidez iarăși, ca să le duc la finalizare și pe 
celelalte proiecte, fiindcă toate lucrurile au în 
început și un sfârșit. Nu puteam să le las ne-
finalizate. Așadar vreau să câștig la următoa-
rele alegeri locale din 27 septembrie pentru 
încă un mandat la primăria din Biled.  

O întrebare mai personală: când actualul 
primar, Cristian David, și-a început activitatea 
la Primăria Biled?  

4Pentru mai tinerii locuitorii ai comunei 
care nu știu prea multe lucruri despre mine, 
vă voi spune că am venit în comuna Biled, în 
anul 1990, când m-am angajat ca laborant și 
bibliotecar la Școală Generală Biled. Iar acti-
vitatea mea în primăria Biled, ca să răspund 
întrebării dumneavoastră, a început în anul 

2012 când am devenit viceprimar, apoi pentru ur-
mătorii doi ani de zile am ocupat funcția de vicepri-
mar cu atribuții de primar, mai precis 2014-2016. În 
2016, cetățenii din Biled mi-au dat votul de încrede-
re și am câștigat fotoliul de primar.  

Ce ați învățat în acești ani de activitate adminis-
trativă?  

4Am învățat că trebuie să îmi respect cuvântul 
dat și să nu fac promisiuni pe care nu le pot onora. 
Atunci când am promis, m-am ținut de cuvânt! Și 
îi asigur pe toți consătenii mei, că tot cu aceleași 
principii voi merge și mai departe! Fapte, nu vorbe! 

Fondurile externe ºi interne atrase în comunã depãºesc cifra de 500 miliarde de lei vechi!

Pagină realizată de Gheorghe MIRoN  

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan
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Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Petru ROMAN -  primarul oraşului Deta

Domnule primar, așa 
cum am promis citi-

torilor noștri în ediția trecu-
tă a jurnalului interregional 
„Banatul”, am revenit pentru 
a continua dialogul nostru. Ce 
proiecte de viitor aveți pregă-
tite pentru orașul nostru?   

4Urmărim cu atenție, în primul rând, ducerea 
la bun sfârșit a proiectelor demarate. Realizarea 
unei investiții nu se limitează la scrierea proiectu-
lui și depunerea acestuia. Odată cu aprobarea și 
obținerea finanțării apar și problemele grele, dar 
noi le cunoaștem și știm să le gestionăm.  

Reabilitarea Pieței Agroalimentare din oraș și 
dotarea acesteia au rămas pe lista de priorități 
bugetare, dar a fost necesară creșterea cheltuie-
lilor din cauza Ordonantei 114. Au mai fost alocați 
bani suplimentari pentru proiectul de anvelopa-
re a blocurilor din zonele Ștefan Cel Mare și Ele-
na Ghenescu. În privința fondurilor europene, 
Primăria Deta are mai multe proiecte aprobate 
pentru finanțare, acestea constituind o foarte 
bună sursă alternativă de finanțare a lucrărilor de 
investiții.  

Ce-mi puteţi spune privind iluminatul public?  
4Alte trei proiecte sunt finanțate de ADR 

VEST. Unul se referă la schimbarea întregii rețele 
de iluminat public pe corpuri cu LED, iar celelalte 
două au fost aprobate pe axa 13 având o compo-
nentă socială și una de investiții în infrastructură.  

Mai concret?  
4Concret, prin aceste proiecte, în zona ter-

mal se va amenaja o creșă, un centru social și 
un cămin de zi pentru bătrâni, fiind amenjate și 
căile de acces pe două străzi, Padurii și Termal, 
adică trotuare și piste de biciclete, iar în curtea 
ambulanței, fostul corp de clădire al vechiului li-
ceu, unde erau atelierele școală, se va transfor-
ma într-un centru social, care va fi format din 12 
locuințe sociale, cu tot cu infrastructura de acces 
de pe trei străzi (amenjare piste de biciclete și as-
faltare intrări pe Eminescu, 1 mai și Avram Iancu). 
Un alt proiect important este etapa a doua a pro-
iectului Aquatim.  

Ce investiții vor atrage aceste proiecte?  
4În total, aceste proiecte vor aduce în orașul 

nostru investiții de peste 16 milioane de euro. Nu 
vom neglija lucrările de reparații și întreținere la 
drumuri și trotuare. Aceste proiecte sunt o pri-
oriate pentru mine și pentru echipa de consilieri 
tocmai pentru că vin de la cetățeni. Locuitorii 
orașului nostru sunt cei care își doresc realizarea 

acestor obiective.  
Cum priviți continuarea cursurilor școlare în 

sistemul online?   
4Nu vreau să îmi depășesc aria de competen-

ță și să intru în treaba cadrelor didactice. Eu cred 
că elevii trebuie să meargă la școală, să sociali-
zeze, să își vadă profesorii, să interacționeze. În 
același timp, nu pot să nu mă gândesc la pericolul 
acestei epidemii care, iată, ne afectează tot mai 
mult pe zi ce trece. În final, decizia este a Ministe-
rului Învățământului, iar noi, cei din administrația 
locală vom face toate eforturile pentru ca decizi-
ile să fie aplicate și pentru ca elevii și cadrele di-
dactice să aibă toate comndițiile create pentru a 
desfășura un proces educațional cât mai eficient.  

Cum vedeți orașul nostru peste patru de ani?   
4Eu consider că Deta este pe un drum bun.  

Are toate conditiile asigurate pentru a se dezvol-
ta armonios. În perioada de când sunt primar al 
orașului m-am gândit în permanență ca tot ce fac 
să contribuie la dezvoltarea orașului pe termen 
lung. Nu m-am limitat la reparații și la lucrări ime-
diate, ci, de fiecare dată, am investit in proiecte 
pentru viitor și pentru dezvoltare. Asa că sunt 
sigur că Deta va deveni un adevarat pol de dez-
voltare în regiune și va atrage, în continuare, atât 
investitori, cât și oameni destoinici.  

Un exemplu?  
4Ca să vă dau doar un exemplu, avem în lu-

cru un amplu proiect de modernizare care vi-
zează zona de intrare în Deta dinspre Timișoara. 
După proiectul din zona Pieței Mihai Viteazul 
ne concentram acum pe zona dintre intrarea în 
oraș până la pod. Avem documentația finalizată 
pentru această parte de oraș care va include re-
alizarea de parcări și piste de biciclete pe strada 
Voitegului, vom face parcări la blocurile din Târgu 
Mare, pe strada Victoriei de la sens giratoriu până 
la biserici se vor face parcări și spatii verzi. Se va 
moderniza și strada Infrățirii cu sens unic, parcări 
și șanțuri acoperite.  

Și «cireașa de pe tort»?  
4Cireașa de pe tort va fi strada Victoriei de la 

biserici până la „Bellavista”, care va deveni zona 
pietonală. De asemenea vom începe lucrările la 
noua centura de ocolire a orașului care va înce-
pe apoximativ din zona Alumetal și va face jonc-
ținuea cu Calea Banlocului în locul cunoscut sub 
numele de „La cruce”. Nu vom neglija nici lucră-
rile la trotuarele din Opatița și avem în plan con-
strucția unui nou bloc de 32 de apartamente în 
zona Targu Mare, investiție aflată acum în faza de 
licitație.  

Domnule primar, reprezintă orașul Deta un mo-
del pentru localitățile din jurul ei?  

4Eu cred că suntem deja un model pentru co-
munitățile din jurul nostru și nu numai. Dar vreau 
să mergem mai departe, să mergem oriunde în 
lume cu fruntea sus, să spunem că suntem locu-
itori ai orașului Deta și să ne mândrim cu acest 
lucru. Putem ajunge la această dorință doar îm-
preună, administrație și cetățeni. Nu putem func-
ționa separat și, mai ales, nu putem obține rezul-
tate dacă mergem în direcții diferite.Oamenii au 
avut încredere în mine și sunt convins că au în 
continuare încredere și împreună cu ei vom face 
din Deta orașul de care să fim cu toții mândri.  

 În viitorii ani, ar fi posibilă o revigorare a 
activității fotbalistice în orașul nostru?   

4Sunt convins că acest lucru se va întâmpla 
cât de curând. Suntem pe un drum bun și în aceas-
tă zonă și efectele încep să se vadă. Clubul sportiv 
are, acum, altă dinamică și se creează încet-încet 
un pol de atracție în această sferă. Trebuie însă să 
avem răbdare pentru că în sport se construiește 
greu și se distruge foarte ușor. Așadar să avem 
răbdare și înțelegere și rezultatele vor aparea 
destul de repede.  

Domnule primar, Asociația Primarilor din Ba-
natul Istoric, v*a acordat în acest an, cea mai înal-
tă distincție, aceea de „Primar al Țării Banatului”, 
urmând, ca atunci când vremurile o vor permite, ea 
să vă fie înmânată în mijlocul locuitorilor orașului 
nostru. Cu ce sentimente ați primit această onoare?   

4Este, ca de fiecare dată, o mare bucurie pen-
tru mine și sunt onorat să primesc aceasta dis-
tincție. Sunteți o echipă deosebită și faceți foarte 
mult bine comunităților locale din Banat. Vă feli-
cit pentru tot ce faceți și vă mulțumesc din suflet.  

Ce mesaj aveți pentru locuitorii orașului Deta, 
la finalul dialogului nostru?   

4Vreau să le spun locuitorilor din Deta să ră-
mână așa cum sunt: oameni muncitori, așezați și 
primitori, iubitori de adevăr și dreptate. Nu au de 
ce să se schimbe pentru că trăiesc într-o comu-
nitate frumoasă, care merită tot binele din lume. 
Eu, ca reprezentant ales al acestei comuniăți, 
nu mă voi opri și voi trece peste orice obstacol 
pentru a-i reprezenta cât mai bine și pentru a le 
respecta dorințele și așteptările. Oriunde merg, 
sunt mândru să spun că acești oameni m-au ales 
și au avut încredere în mine. Și pentru toate aces-
tea nu pot decât să le spun un mare, foarte mare, 
mulțumesc. 

În perioada de când sunt primar al oraºului m-am gândit în permanenþã ca tot ce fac 
sã contribuie la dezvoltarea oraºului pe termen lung

Pagină realizată de prof. Anca luminiţa EFtENIE



14. septembrie

 oaia de 
Topolovãþu Mare

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Ovidiu DOȚA - Primar al comunei Topolovățu Mare

Aștept, cu punctualita-
te de elev silitor, ca 

ceasul să-mi arate ora stabi-
lită pentru dialogul meu cu 
domnul profesor Ovidiu Doța, 
primarul comunei Topolovățu 
Mare, comună care prin el, 
prin efortul dânsului, începe 
să-și recâștige un loc fruntaș 

între comunele Banatului.  
Domnule primar, mulțumindu-vă pentru primi-

re, îmi permiteți să încep acest dialog cu o întreba-
re adresată domnului profesor Ovidiu Doța?  

4Ținând seama de faptul că și dumneata, 
domnișoară Roxana, ești dăscăliță, m-aș fi mirat 
să începem altfel acest dialog.  

Domnule profesor, cum vedeți evoluția școlii 
românești?  

4Grea întrebare, vezi dumneata, atâta timp 
cât elevii și chiar părinții vor conștientiza ro-
lul major al școlii, carte se poate învăța în orice 
condiții. Și de acasă, și din bancă. Mai există țări 
în care copiii învață carte la flacăra lumânării, dar 
învață...  

Domnule primar, dacă tot vorbim de școală, tre-
buie să vă spun că am rămas plăcut impresionată 
de unul din proiectele dumneavoastră din această 
perioadă, proiect pe care cred că l-ați gândit din 
anii când ați fost directorul școlii din Topolovățu 
Mare.  

4Da, mi-am dorit și, iată, am și reușit în acest 
mandat, să construiesc în spațiul exterior al școlii 
comunale, un frumos teren de sport cu gazon 
sintetic și prevăzut și cu instalație de nocturnă.  

Și nu numai la școala din Topolovățu Mare...  
4Este adevărat, am desfășurat ample lucrări 

atât la școală, cât și la grădinița din Ictar Budinț. 
Mai mult chiar, atât la Topolovățu Mare cât și la 
Ictar Budinț, am finalizat și lucrările celor două 
parcuri pentru elevi. Și dacă tot am amintit de te-
renul de sport pentru elevi, atunci trebuie să sub-
liniez și faptul că în momentul de față, așteptăm 
încheierea procedeului de licitație pentru a înce-
pe construcția unei moderne săli de sport în co-
muna Topolovățu Mare.  

O sală prevăzută și cu tribună?  
4Da, tribuna va avea o capacitate de 180 de 

locuri.  
Domnule primar, în acești ani de mandat, dum-

neavoastră ați reușit să asigurați și o infrastructu-
ră rutieră consătenilor dumneavoastră și nu numai 
lor.  

4Era necesar, sincer aceste lucrări de asfal-
tare se cereau demult făcute, iar eu le-am acor-

dat un punctaj de prioritate, ca să spun astfel, 
reușind să asfaltez 4,1 km, de drum în localitatea 
Iosifalău și alți kilometri în Topolovățu Mare și Ic-
tar Budinț.  

V-ați luptat și dumneavoastră cu birocrația?  
4Cine în țara asta spune că nu se luptă cu 

birocrația atunci când dorește să facă ceva, 
ocolește voit adevărul. Sigur că am întâmpinat 
tot felul de obstacole, dar în depășirea lor m-au 
ajutat, fără îndoială, și anii de directorat pe care 
i-am avut la școala din localitate.  

Domnule primar, când vorbim de obstacole bi-
rocratice, eu mă gândesc atât la licitații, care so-
licită mult timp, cât și la celebrele contestații, care 
întârzie enorm activitatea unei primării.  

4Adevărat.  
Ați avut și astfel de cazuri?  
4De licitații?  
Da.  
4Sigur, avem foarte multe proiecte aflate în 

acest moment în faza de licitație.  
Îmi puteți enumera câteva din ele pentru citio-

trii noștri din comuna Topolovățu Mare?  
4Sigur, avem câteva importante proiecte 

aflate în faza de licitație, din care aș aminti, într-o 
ordine absolut aleatorie, „Căminul Cultural”, din 
localitatea Topolovățu Mare, „Căminul Cultural” 
din localitatea Șuștra, precum și „Căminul Cul-
tural” din localitatea Iosifalău. La toate aceste 
obiective vor avea loc lucrări de reabilitare și ul-
terior de dotare, pentru a le aduce la exigențele 
unei bune funcționări.  

Și fondurile?  
4Fondurile necesare, le-am obținut prin 

AFIR.  
Mai aveți și un alt proiect important aflat în fază 

de licitație?  
4Cred că cel mai important proiect pe care 

îl vom începe în viitorul apropiat îl reprezintă in-
troducerea gazului metan în comuna Topolovățu 
Mare. Este un proiect pentru care am prezentat 
un interes special încă de la începerea mandatu-
lui și care acum se află aproape de finalizare. Un 
proiect care este așteptat de toți locuitorii comu-
nei. Și nu în ultimul rând, îmi doresc să asigur ca-
dastrarea gratuită pentru toți locuitorii comunei, 
atât a terenului intravilan, cât și a celui extravilan.  

Ați acordat, în acest mandat și o atenție anume 
siguranței stradale a cetățenilor din comuna dum-
neavoastră?  

4Evident, doar pentru această siguranță a 
oamenilor, am montat camere de supraveghere 
în toate localitățile comunei.  

Am observat că ați făcut schimbări și la siste-

mul de iluminat public.  
4Da, am hotărât să achiziționăm un sistem 

de iluminat mult mai eficient, iar din punct de ve-
dere economic foarte rentabil.  

Domnule primar, din proiectele dumneavoas-
tră, aflate în faza de execuție, există și unul care se 
adresează tinerilor?  

4Da, cel privind PUZ-urile pentru tinerii 
căsătoriți.  

Că veni vorba despre proiectele aflate în faza de 
execuție, aici se regăsește și canalizarea?  

4Da, atât canalizarea, cât și stația de epurare 
în Topolovățu Mare se află în faza de execuție.  

Aveți lucrări în derulare și în cadrul infrastruc-
turii rutiere?  

4Aici dezvoltăm foarte multe lucrări, cum 
ar fi asfaltarea drumului comunal din localitatea 
Cralovăț - DC 77, podul de peste râul Bega din Ic-
tar Budinț, asfaltarea drumurilor din localitățile 
Topolovățu Mare și Șuștra...  

Cu ce bani?  
4Cu fonduri obținute de la AFIR.  
La achiziții?  
4La achiziții aș aminti de achiziționarea unui 

buldoexcavator prevăzut atât cu lamă pentru ză-
padă, cât și cu tocător.  

Vă întreb și în acest caz, de unde fonduri?  
4Tot prin AFIR.  
Domnule primar, știu că noi, dascălii, ne pregă-

tim copiii pentru viitor, dumneavoastră ce pregătiți 
comunei pentru viitor?  

4Pentru viitor, apropo de copiii comunei 
noastre, doresc să amenajez câte un parc fru-
mos, prevăzut cu locuri atractive de joacă pentru 
Topolovățu Mare, Iosifalău și Șuștra, să reame-
najez domeniul public E 70, să continui etapa a 
doua de asfaltare în Topolovățu Mic, Șuștra, Ictar 
Budinț și Topolovățu Mare, să termin de amena-
jat rigole și trotuare în toată comuna, să finalizez 
PUZ-ul industrial și să termin absolut toate pro-
iectele aflate în diverse stadii de dezvoltare.  

Domnule primar, oamenii vă respectă din ziua 
în care ați venit în comună ca dascăl, apoi ca di-
rector și vă apreciază sincer activitatea de primar.  

4Mulțumesc.  
Vă rog să-mi spuneți, poate chiar pentru ele-

vii dumneavoastră, deviza sub care vă îndrumați 
viața. Se poate?  

4Domnișoară profesor, eu mereu mi-am 
susținut întreaga mea activitate, atât ca student, 
cât și ca dascăl și iată acum ca primar, cu deviza: 
„Fapte multe, vorbe puține!” Tot astfel mi-am 
povățuit și elevii. 

Fapte multe, vorbe puþine! 



15. septembrie

 oaia de 
Victor Vlad Delamarina

Așa cum am promis, în 
trecuta ediție a jurna-

lului interregional „Banatul”, 
continui dialogul meu cu cea 
mai longevivă personalita-
te a administrației din Banat, 
notând cu atenție gândurile 
acestui om cu o experiență de 
zeci de ani în munca adminis-
trativă.  

Domnul Ioan Sima, de ce credeți că oamenii 
v-au ales să îi conduceți zeci de ani ca primar?  

4Din același motiv pentru care l-au ales și îl 
vor realege pe actualul primar.  

Mai exact, vă rog. Care ar fi motivele?  
4Domnule Miron, acest primar tânăr al comu-

nei noastre, iubește oamenii, domnule, iubește 
oamenii și bunul simț. Și să nu crezi dumneata că 
îi aduc laude gratuite, poți întreba oamenii satu-
lui și toți îți vor vorbi la fel. Domnule dragă, Ioan 
Cardaș, este un om de bun simț și, la el, vorba e 
vorbă și faptele sunt fapte. De când îl cunosc și îl 
cunosc de ceva vreme, după aceste principii s-a 
condus întotdeauna în viață.  

Domnule Sima, mereu domnul primar a fost așa 
de modest?  

4Așa a fost mereu și așa va fi și oamenilor le 
place de el și de tot ceea ce el face pentru co-
muna noastră. Ioan Cardaș vine mereu în fața 
oamenilor cu fapte nu cu vorbe goale și oamenii 
apreciază asta.  

A crescut, se spune, lângă dumneavoastră.  
4Din punct de vedere administrativ, da se 

poate spune așa, eu când am promis unui om 
că îl ajut, întotdeauna l-am ajutat. Tot așa și el, 
dacă îți promite un lucru, atunci promisiunea lui 
e sfântă.  

Domnule Ioan Sima ce fel de oameni prețuiți?  
4Domnule, prețuiesc oamenii care dacă au 

un cuvânt de spus, își respectă acel cuvânt. Îmi 

plac oamenii care ajută oamenii, așa cum și eu 
atunci când mi-a stat în putere am ajutat seme-
nii mei. I-am ajutat pe oameni, ori de câte ori am 
putut.  

Dar de promis, cum obișnuiesc parlamentarii 
de azi, ați promis?  

4Nu, niciodată nu am promis tuturor că îi pot 
ajuta. Și eu am ajutat numai acolo unde am pu-
tut, cu oamenii trebuie să fii sincer, altfel nu se 
poate.  

Așa ați procedat și când ați fost primar?  
4Da, asta am făcut eu cât am fost primar, 

am fost sincer, iar oamenilor le-a plăcut, iar în 
schimb, m-au votat.  

Nu este ușor, domnule Sima, să ajuți oamenii.  
4Domnule Miron, când ai voință și plăcerea 

de a-i ajuta pe oameni, întotdeauna reușești. Nu 
există eșec. Nu trebuie să aduci motive deșarte 
și inutile că nu ai reușit să faci una sau alta. Nu ai 
avut voință și bunăvoință, de aceea nu ai reușit 
să rezolvi ceva. Un lucru să fie clar: când spui 
ceva cetățeanului, atunci trebuie să îl duci la în-
deplinire întotdeauna. Atunci omul se convinge 
că tu încerci să faci ceva pentru el, te înțelege că 
vrei să fii alături de el.  

Carevasăzică, domnule Ioan Sima, important 
este să vrei să ajuți.  

4Bineînțeles, nu există să nu reușești ceva 
dacă ai voință, dacă nu ai voință atunci nimic nu 
îți iese. Și în fața oamenilor vei pierde. Când le-
am promis oamenilor ceva, am  și pus în practică.  

Nu ați candidat niciodată cu proiecte despre 
care știați că nu sunt realizabile?  

4Niciodată, eu nu am mințit și nu am ve-
nit cu proiecte fantomă, cum fac de obicei 
contracandidații, ca până la urmă să nu iasă ni-
mic.  

Domnule viceprimar, la experiența care ați 
acumulat-o de-a lungul a zeci de ani de muncă cu 
omul, îmi puteți spune cât de importantă este co-

municarea cu cetățenii?  
4Enormă! Comunicarea înseamnă, în primul 

rând, respectul pentru cuvântul dat și eu întot-
deauna am fost un om de cuvânt. Atât știu. Oa-
menii asta au înțeles de la mine. Și vorbind des-
pre comunicarea cu oamenii, pot spune că mă 
bucur să observ, la actualul primar că se consultă 
deseori cu consătenii, le cere părerea și încearcă 
să țină seama de părerea lor. Mare lucru. Când te 
consfătuiești cu oamenii comunei tale, ca primar, 
de multe ori primești un ajutor prețios și de la ei. 
Între primar și cetățeni trebuie să existe o relație 
de înțelegere, armonie și comunicare bună. Eu, 
cum am spus, nu le-am promis proiecte fantomă. 
Eu, ce am promis,  aia am făcut.  

La fel ați procedat și în relațiile cu consilierii 
locali?  

4Da, eu discutam cu cetățenii și la fel de des 
vorbeam și cu consilierii locali. Apoi trăgeam 
concluziile.  

Câte sate sunt în comuna dumneavoastră?  
4În comună sunt șapte sate. Nu poți să știi 

toate problemele. De aceea este foarte impor-
tant să discuți direct cu consilierii locali care se 
ocupă cu satele respective și direct cu oamenii 
pe teren când ai această ocazie. Atunci poți sta-
bili că asta putem face anul acesta și asta putem 
face anul viitor. În funcție de importanța proble-
melor, se stabilesc și prioritățile.  

Domnule Ioan Sima, ce s-a promis acum patru 
ani, s-a făcut?  

4Da, tot ce s-a promis, s-a făcut. Și nu s-a fă-
cut ușor, fiindcă oricine cunoaște hățișurile biro-
cratice de la noi. Dar actualul primar și-a onorat 
toate angajamentele.  

Vă mulțumesc, domnule Ioan Sima.  
4Și eu îți mulțumesc pentru dialog, domnu-

le Miron și te felicit că te-ai angrenat armonios 
în activitatea acestui minunat jurnal al Banatului 
nostru. 

Ioan Cardaº vine mereu în faþa oamenilor cu fapte, nu cu vorbe goale ºi oamenii apreciazã asta  
 Ioan SIMA - Viceprimarul comunei Victor Vlad Delamarina  

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Gheorghe MIRoN 

Rubrica medicului  

semnul care face diferenţa între covid şi alergie

Este prima dată când avem simultan o epidemie de viroză 
respiratorie și suntem în plin sezon de alergie la ambrozie, 

în perioada de vârf. Este o situație deosebită și dificilă, iar primul 
semn care face diferența dintre alergie și COVID-19 este febra.  

La pacienții cu COVID, febra apare în peste 70% din cazuri. 
În același timp, pacienții cu COVID au o stare generală modifica-
tă, o astenie, au manifestări generale dincolo de cele nazale. 

Dr. sonia stAIcu

Din albumul comunei 

Primăria Comunei Victor Vlad Delamarina a efetuat dezinsecţia cu 
hipoclorit de sodiu, împotriva ţânţarilor şi a muştelor. 

În atenţia pensionarilor  

 la cât a ajuns indemnizaţia socială  

Începând de la 1 septembrie 2020, punc-
tul de pensie s-a majorat cu 14%, adică a 

crescut de la 1.299 de lei la 1.442 de lei. Majorarea 
a fost decisă prin OUG 135/2020. Astfel că înce-
pând cu 1 septembrie 2020 nivelul indemnizației 

sociale pentru pensionari, prevăzută de Ordonanța 
de urgență a Guvernului nr. 6/2009 privind insti-
tuirea pensiei sociale minime garantate, aprobată 
prin Legea nr. 196/2009, cu modificările ulterioa-
re, este de 800 lei, se spune în ordonanță.  

O consecință a majorării punctului de pensie 
este ridicarea pragului pensiei pentru care se acor-
dă medicamente compensate în proporție de 90%, 
acesta ajungând acum la 1.459 de lei.



16. septembrie

 oaia 
de Vermeº

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Mulţumesc doamnei prof. Andreia tEAcĂ pentru sprijinul acordat în realizarea acestei pagini / Roxana FuRDEAN

   Ion Iacob DAMIAN  - Primar al comunei Vermeș

Trec încet prin pă-
durile Vermeșului 

și îmi pare că zările aruncă 
spre mine cu depărtări verzi. 
Opresc, mereu opresc mașina 
în aceste locuri, ascultând 
lemnul pădurii cum cântă și 
mă bucur nespus de povara 
acestui miracol. Privesc apoi 

spre soarele, cu solzi de jar al toamnei și încet, 
încet, mă apropii de comuna în care îl voi întâlni 
pe unul din cei mai destoinici primari ai județului 
Caraș-Severin, domnul Ion Iacob Damian.  

Domnule primar, sunteți omul despre care, pe 
unde mă duc, aud că sunteți vorbit de bine. Cum 
comentați, această constatare a mea?  

4Mă bucur să aud asta, dar sunt și oameni 
care mă privesc cu alți ochi, poate pe aceștia nu 
i-ai întâlnit. Domnișoară Roxana, nici după ce 
moare un om nu este vorbit numai de bine. Așa e 
firea pământească.  

Domnule primar, am venit spre comuna dum-
neavoastră pe vechiul drum care lega Berzovia de 
Vermeș, drum care m-a convins de ce vă vorbesc 
oamenii de bine.  

4Ei, puțini știu și nu ai dumneata destule pa-
gini în revistă ca să poți nota la câte uși și de câte 
ori am bătut eu la acele uși pentru a se face acest 
drum. A fost nevoie de ani întregi de solicitări 
și chiar de proteste ale cetățenilor, până când, 
într-un final s-a intervenit pe acel drum, cunos-
cut ca „DJ 572”, mai precis pe tronsonul Berzo-
via – Vermeș. Sunt aproape 11 kilometru de drum 
reabilitat.  

Prin cine?  

4Prin Compania Națională de Investiții.  
Ați înlăturat un calvar, domnule primar.  
4Chiar așa, acest tronson a fost un calvar pen-

tru toți, nu numai pentru locuitorii din Vermeș, ci 
și pentru cei din Timiș. Făceam acești 10,9 km în 
45 de minute, imaginați-vă în ce condiții am circu-
lat. Acum dacă vă spun că în 5-6 minute ajungem 
la Berzovia, nu vă vine să credeți. Este o mare re-
alizare!  

Sunteți mulțumit de calitatea lucrărilor?  
4Da, s-a decopertat, s-au turnat două stra-

turi de asfalt, apoi stratul de uzură, s-au făcut ri-
golele și podețele de acces. Practic este un drum 
nou, marcat, arată ca un drum european.  

Și în tot acest timp ați avut și alte obiective de 
implementat în comuna Vermeș.  

4Da, am acordat o atenție deosebită extin-
derii alimentării cu apă, a colectării și tratării apei 
menajere în localitatea Vermeș, am extins ali-
mentarea cu apă în localitatea Ersig.  

Domnule primar, am privit și în rândul trecut 
spre obiectivele implementate, dar fără a vorbi 
despre majoritatea proiectelor făcute de dumnea-
voastră în comuna Vermeș. Dacă v-aș ruga acum, 
succint, desigur, spre care din din aceste proiecte 
privind infrastructura rurală v-ați îndrepta?  

4Aș menționa, într-o ordine care îmi vine în 
minte acum, de modernizarea străzilor în locali-
tatea Izgar, de modernizarea drumului Samoș în 
localitatea Vermeș, de refacerea și modernizarea 
drumului calamitat DC 87 între Vermeș și Valea-
pai…  

Toate acestea au avut nevoie de fonduri.  
4Sigur că da.  
A fost greu să procurați fondurile necesare?  

4Nici ușor nu a fost, a trebuit să întocmim o 
serie de proiecte care după cum se știe, au nevo-
ie de tot felul de aprobări, de timp de așteptare, 
de licitații și uneori de contestații la acele licitații, 
fapt care te întârzie mult, dar, cu ajutorul bunului 
Dumnezeu, am reușit să facem cât mai multe din 
aceste proiecte.  

Și mai sunt?  
4Sigur că mai sunt lucruri de făcut, că nici la o 

casă nu se termină lucrul, dar la o comună!  
Ați avut lucrări și la poduri?  
4Da, am efectuat lucrări serioase de refacere 

poduri pe pârâul Tramnic, localitatea Vermeș și 
tot la capitolul „refacere” am lucrat la proiectul 
de refacere a drumului spre cimitir și a altor dru-
muri afectate de inundațiile de pe raza comunei 
Vermeș. Vorbind de poduri, reamintesc, ce am 
spus și rândul trecut, anume că la Vermeș avem 
în lucru două poduri, la care avem asigurată 
finanțarea.  

Ați avut și străzi calamitate?  
4Da și acolo am lucrat pe un proiect de refa-

cere și modernizări străzi calamitate în comuna 
Vermeș.  

Domnule primar, trăim într-o perioadă ciudată, 
când întâlnirile cu oamenii sunt practic interzise, 
cum interzise sunt și sărbătorile din vechime, dar 
iată că prin intermediul jurnalului interregional 
„Banatul”, dacă ați transmite un mesaj consăteni-
lor dumneavoastră, cum ar suna acel mesaj?  

4Simplu, iubesc comuna Vermeș și oame-
nii ei, ca pe propria mea familie, dorind tuturor 
consătenilor mei, să treacă cu bine peste această 
grea încercare stârnită de gripa care bântuie azi 
lumea. 

Puþini ºtiu la câte uºi ºi de câte ori am bãtut eu la acele uºi pentru a se face acest drum!

Din  albumul  cu  poze frumoase 
al comunei  Vermeşo biserică din lemn, poate mai veche decât 

cea din satul Ersig  
Religiozitatea vermeșenilor, materializată prin construirea de biserici, a 

fost și este foarte puternică. Chiar pe vremea când locuitorii de pe spațiul 
actual al comunei Vermeș locuiau în codru exista o biserică din lemn, poate mai 
veche decât cea din satul Ersig, care a fost atestată documentar în anul 1453 și 
care există și azi. Prima biserică construită pe actuala vatră a comunei se presu-
pune că a fost ridicată înainte de anul 1779, dovezi în acest sens fiind prezente 
în arhiva care oferă nume de preoți din acest an: Marti Angolovici, Constantin 
Stancovici și Ștefan Popovici.  

În prima jumătate a sec. al XVIII-lea în locul bisericii de lemn din comuna 
Vermeș s-a înălțat o biserică din cărămidă, iar ulterior între 1893-1894 în locul 
bisericii de cărămidă s-a construit actuala Biserică Ortodoxă.  

În anul 1853, la inițiativa preotului Petru Mamuț, este înființată în Vermeș 
comunitatea greco-catolică la care aderă mare parte dintre săteni. Din 1868, 
Vermeșul devine sediul unui protopopiat greco-catolic, având în subordine 6 pa-
rohii : Izgar, Fârliug, Scăiuș, Visag, Zgibești și Zorlențu Mare.  

Între 1871-1872 s-a construit la Vermeș biserica parohiei unite.  
În anul 1914 este desființat protopopiatul greco-catolic, rămânând doar paro-

hia unită greco-catolică Vermeș.  
În Vermeș există la ora actuală și o comunitate baptistă ce dispune de o casă de 

rugăciune și o organizație destul de solidă.  
De-a lungul timpului, în Vermeș, au existat și școli confesionale, atât pe lângă 

Biserica Ortodoxă, cât și pe lângă cea greco-catolică.

Suntem făloşi de performanţele tinerilor noştri cărora le doresc succes deplin, atât în viaţă, cât şi pe plan profesional şi, 
artistic.

 Ion Iacob Damian 

Rubrica credinţei vermeşene 



17. septembrie

 oaia 
de Coºteiu

 Petru CAREBIA -  Primar al comunei Coșteiu

Este lucru știut că prima-
rul comunei Coșteiu, 

nu are nevoie de prezentare în 
arealul comunei sale, oame-
nii îl cunosc, îi știu realizările 
și îl prețuiesc ca pe unul de-
al lor, ca pe unul la care gă-
sesc, ori de câte ori au nevoie, 

înțelegere și sprijin.  
Domnule primar, vă aflați înaintea unui nou man-

dat de primar, cu experiența dumneavoastră, cum ar 
trebui să se desfășoare o campanie electorală?  

4În limita bunului simț și a îndemnului biblic: 
„Ce ție nu-ți place, altuia nu face!”. Aici, în aceas-
tă frază se află toată înțelepciunea și frumusețea 
lumii.  

Dacă v-aș invita la o plimbare prin comuna dum-
neavoastră, rugându-vă să-mi arătați roadele aces-
tor patru ani, cu ce ați începe?  

4În primul rând, aș porni la drum spunându-
ți că tot ce am promis am realizat, așa cum stă 
bine unui om care își respectă consătenii. Apoi 
te-aș invita să vezi străzile pe care le-am reabilitat 
în acești ani, trotuarele pe care le-am amenajat, 
podețele din comună, stațiile de autobuz, să nu 
stea oamenii în ploaie și vânt.  

Pentru apa oamenilor, eu mereu, când stau de 
vorbă cu un primar mă arăt sincer interesată de apa 
locului și întreb despre ea, despre apă, la dumnea-
voastră cum e?  

4Domnișoară Roxana, am achiziționat, în 
acest sens, pompe pentru clorinarea apei în toa-
te satele comunei Coșteiu. Am înlocuit aproape 
patru kilometri ai rețelei de alimentare cu apă 
în localitatea Țipari, am extins rețeaua de gaz în 
comuna Coșteiu, aici vorbesc de ceea ce numim 
„cartier tineret”.  

Dacă tot am ajuns la tineri, pentru ei ce-ați mai 
făcut?  

4Pentru tinerii noștri și nu numai pentru ei, 
am finalizat lucrările la terenul de sport din co-
mună, teren dotat cu gazon sintetic. Am reabili-
tat atât terenul de fotbal, cât și vestiarele sporti-
vilor. Și pentru toată lumea, indiferent de vârstă, 
am achiziționat veselă din porțelan pentru 300 de 
persoane, necesară la atâtea evenimente. Dar să 
revin la întrebarea privind apa...  

Vă rog.  
4Și revin din dorința de a nu uita faptul că 

pentru a nu avea surprize neplăcute cu pompa de 
apă, am achiziționat un generator de curent în va-
loare de 75.000 de lei, care ne ajută enorm. Am 
reabilitat sistemul de alimentare cu apă din comu-
na Coșteiu, amintind acum și de forajele din Păru 

și Hezeriș. Am instalat indicatoare cu denumirile 
străzilor în comuna noastră.  

Ați desfășurat, în acest mandat și lucrări de rea-
bilitare a unor clădiri?  

4Desigur, am reabilitat o serie de imobile, din 
care amintesc dispensarul uman din Hezeriș, Că-
minul Cultural din Valea Lungă, precum și sediul 
Primăriei vechi. Și tot la Valea Lungă am asfaltat 
Strada Principală și cum spuneam am schimbat 
acoperișul Căminului Cultural din Valea Lungă. Am 
încheiat lucrările la  capelă și am introdus rețea de 
apă la robinet în fiecare cimitir, am amenajat par-
carea din comună, iar pentru a fi mai chibzuiți cu 
banul public am achiziționat un buldoexcavator 
pentru a face noi anumite lucrări necesare oame-
nilor comunei.  

Cu ce fonduri ați achiziționat acest utilaj?  
4Cu fonduri europene. Dar dincolo de 

reparațiile și dotările pe care le-am făcut la Că-
minele Culturale, cred că nu poate fi omisă mun-
ca depusă pentru modernizarea infrastructurii 
și când spun asta fac trimitere la asfaltare drum 
Jabăr, drum gară Coșteiu, drum Păru, drum Gruni 
și străzi Țipari. Și apropo de Țipari, acolo am ame-
najat și terasa Căminului Cultural.  

Domnule primar, tot ce ați spus sunt fapte la ve-
dere, sunt promisiuni împlinite și nu pot să nu vă 
felicit, dar nici nu pot să nu vă întreb dacă aveți și 
lucrări aflate în derulare?  

4Cum să nu am? Am în derulare un proiect 
la care țin foarte mult, anume asfaltarea tuturor 
străzilor din localitățile Țipari și Păru. Apoi, tot 
până la sfârșitul anului aș dori să pot schimba sis-
temul de iluminat tradițional cu unul mult mai eco-
nomic și modern...  

Cel cu leduri?  
4Exact. Apoi doresc să extind rețeaua de gaz 

în Țipari, Păru, Hezeriș și Valea Lungă. Mai am în 
derulare și un proiect prin care doresc să definiti-
vez lucrările la un bazin de înot în comuna noas-
tră. Trebuie să terminăm rețeaua de canalizare și 
înlocuirea rețelei de apă.  

Aveți aprobat acest prioect?  
4Sigur că da, proiectul este aprobat.  
Cu ce fonduri?  
4Cu fonduri europene, am reușit să atrag 

aceste fonduri.  
Și când vor începe aceste lucrări?  
4În primele luni ale anului viitor. Dar pentru 

acest an, mai am un lucru la care țin, și el este le-
gat de atribuirea, din luna octombrie a acestui an, 
a unui număr de 26 de loturi pentru construcția 
de locuințe. Și tot legat în special de tineri, o veste 
bună pe care pot să o dau lor este aceea care ține 

de serviciile Wi-fi, gratuite pe raza comunei noas-
tre.  

Aveți în planurile dumneavoastră și un sprijin 
pentru elevii comunei în această perioadă în care 
tot mai mult se vorbește despre școala de acasă?  

4Da, vom achiziționa, pentru început, un nu-
măr de 70 de tablete pentru elevii comunei.  

Și pentru producătorii agricoli?  
4Nu numai pentru producătorii agricoli ci 

pentru toți consătenii mei, voi deschide în viitorul 
apropiat, un „obor”, o piață agro-alimentară.  

Domnule primar, angajamentul dumneavoastră 
de acum patru ani, a fost, precum spuneți și precum 
se vede, vorbele dumneavoastră au acoperire în 
fapte, angajamentul dumneavoastră față de oame-
nii comunei Coșteiu, a fost îndeplinit, întocmai și la 
timp, ca să folosesc o expresie pe care o tot spunea 
bunicul meu din cătănia lui. Mai este ceva de făcut 
din punctul dumneavoastră de vedere, în comuna 
Coșteiu?  

4Sigur că mai este, altfel de ce aș candida? 
Mai sunt lucruri de făcut, de pildă este necesar să 
dezvoltăm un proiect privind canalizarea apelor 
pluviale prin construcția unor rigole din beton în 
toată comuna Coșteiu, mai este necesar să dez-
voltăm un program serios de atragere a investito-
rilor, pentru a crea  noi locuri de muncă.  

Cum vedeți dumneavoastră posibilă aceas-
tă atragere de investitori pe care multe comune și 
orașe îi așteaptă?  

4În primul rând printr-o serioasă abordare 
a dialogului și printr-o și mai bună prezentare a 
facilităților pe care le putem noi acorda.  

V-am întâlnit acum multă vreme pe la „Vadul 
Țiganilor”.  

4Ei, acolo îmi doresc să putem amenaja un 
frumos loc de agrement.  

Domnule primar, sunteți un om credincios, un om 
cu frica lui Dumnezeu, cum se spune.  

4E adevărat.  
Am notat atâtea realizări, frumoase proiecte de 

viitor, dar nu mi-ați spus nimic despre culte.  
4Păi, dacă nu m-ai întrebat.  
Vă întreb acum dacă cultele aflate în comuna 

dumneavoastră se vor bucura de sprijin în viitor?  
4Voi sprijini în continuare toate cultele de pe 

raza comunei, așa cum am făcut și până acum, 
convins fiind că omul care se îndepărtează de 
Dumnezeu se sălbăticește.  

Ați spus atât de frumos încât chiar m-ați lăsat 
fără întrebări. Vă mulțumesc.  

4Și eu îți mulțumesc Roxana, ție și tuturor 
celor ce faceți ca să apară acest atât de frumos 
jurnal. 

Voi sprijini în continuare toate cultele de pe raza comunei, aºa cum am fãcut ºi pânã acum, convins fiind cã 
omul care se îndepãrteazã de Dumnezeu se sãlbãticeºte

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN



18. septembrie

 oaia 
de Birchiº

Iulian FRENȚIU - Profesor  

Au devenit ușor arămii 
dealurile din apropie-

rea Birchișului și pe întinsul 
țarinilor gâzele se înșiră ca 
niște perle zburătoare. Undeva, 
departe, fulgeră cerul și tunetul 
reverberează între cer și pă-
mânt precum pașii zeilor traci 
prin legende. Frunzele copaci-
lor au devenit mai tăcute, doar 
mierla nevăzută își fluieră alin-

tul. Pe interlocutorul meu, distinsul dascăl Frențiu 
l-am întâlnit în frumoasul parc din satul Căpâlnaș. 
Nici nu ne-am așezat bine pe banca parcului și am și 
rostit prima întrebare pregătită din clipa în care, cu 
amabilitate dânsul a acceptat să ne întâlnim.  

Bună ziua, domnule profesor!  
4Bună ziua, domnișoară profesor Roxana Fur-

dean.                
Domnule profesor, care este poetul dumneavoas-

tră preferat?  
4Pentru anotimpul în care stăm de vorbă, 

Bacovia.  
Dar prozatorul?  
4Balzac.  
Domnule profesor, îl mai citesc elevii de azi pe 

Balzac?  
4Unii da, să nu credeți că înainte vreme îl ci-

teau toți.  
Cum vedeți școala românească de mâine?  
4Este greu să faci o predicție asupra acestui su-

biect. Învățământul românesc scoate azi analfabeți 
funcționali cu diplome universitare pe bandă rulan-

tă, astfel că este greu de crezut că în viitorii 50 de 
ani vom avea un învățământ performant.  

Ce este de făcut pentru a îndrepta lucrurile?  
4Cred că munca elevilor în particular ar putea 

îndrepta puțin lucrurile și prezența unui număr se-
rios de oameni cu școală adevărată în fruntea țării. 
Altfel, cu miniștri care nu cunosc limba română 
șansa de a reașeza școala românească pe un loc 
fruntaș între școlile lumii este foarte mică.  

Domnule profesor, anul școlar în sistem online, va 
afecta procesul de învățământ?  

4Fără îndoială că da. Elevul are trebuință de 
prezența dascălului în fața sa și dascălul are nevo-
ie de elev în bancă pentru a-l putea cunoaște mai 
bine. Dar...  

Scade diferența dintre sat și oraș?  
4Să știți că scade, dar în favoarea satului. Priviți 

și dumneavoastră cât de repede s-a schimbat co-
muna Birchiș în acești ani. Parcuri, trotuare, as-
falt peste tot chiar și pe acolo pe unde în urmă cu 
câțiva ani nu puteau intra nici tractoarele, terenuri 
de sport cu gazon sintetic și instalații de nocturnă, 
„Cămine Culturale” îngrijite și dotate ca niște ade-
vărate „Case de Cultură”, școlile renovate și atâtea 
altele.  

Este meritul administrației?  
4Aș spune că este numai meritul primarului. 

Primării sunt multe, dar primari harnici și gospo-
dari, mai rar.  

Se poate spune că Birchișul a avut „șansa Guțu”?  
4Domnișoară profesor, comuna noastră a avut 

noroc cu un primar de valoarea lui Ioan Guțu. Am 
lucrat ani de zile, mai bine zis am colaborat cu dân-

sul în perioada în care am fost la conducerea școlii 
și pot să vă asigur că școala din Birchiș a găsit me-
reu în acest om, un bun prieten.  

Am văzut că se dezvoltă frumos și repede noul spi-
tal din Căpâlnaș.  

4Spitalul da, crește în fiecare zi, dar de-a drep-
tul interesant este trotuarul ce leagă satul Căpâlnaș 
de spital, un trotuar lung de câțiva kilometri făcut 
într-un timp extrem de scurt. Din acest punct de 
vedere nu pot decât să-l felicit pe primarul nostru, 
fără să uit, că dânsul, prin șoseaua cea nouă, făcu-
tă de el, șosea ce leagă toată Valea Mureșului de 
orașul Făget și de autostradă, a ajutat enorm oa-
menii în drumurile lor.  

Domnule profesor, vor crede oamenii că îl lăudați 
pe primar.  

4Nu, nu îl laud, doar repet lucruri făcute de 
el, realizări la vedere pe care noi, locuitorii comu-
nei Birchiș, le cunoaștem cu toții. Apropo de elevi, 
dacă eu nu aș aminti cu admirație faptele acestui 
primar, ce-ar spune, peste ani, elevii mei vorbind 
de recunoștință, de felul în care trebuie să arăți 
prețuirea ta celui ce prin faptele sale merită asta.  

Domnule profesor, îmi puteți spune trei cărți pe 
care le recomandați elevilor dumneavoastră să le ci-
tească?  

4Mereu Biblia, apoi „Istoria literaturii române 
de azi pe mâine”, a lui Marian Popa și desigur, Emi-
nescu.  

Domnule profesor, vă mulțumesc.  
4Și eu vă mulțumesc, domnișoară, pentru 

acest jurnal extraordinar de curat din punct de ve-
dere al conduitei jurnalistice. 

Comuna noastrã a avut noroc cu un primar de valoarea lui Ioan Guþu  

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Birchişul de altădată

   Balta fără fund
Aurel VoDIcEAN

 Poşta redacţiei

 cititorii ne întreabă, noi 
răspundem

Domnul Mihai Ma-
tei din localitatea 

Căpâlnaș, ne întreabă dacă se 
dau bani pentru copiii născuți 
între 1 ianuarie 2005 și 31 de-
cembrie 2014? 

Domnule Matei, ca să în-
curajeze activitatea sportivă 
printre copiii născuți între 1 
ianuarie 2005 și 31 decem-
brie 2014, Guvernul Români-

ei pregătește o ordonanță de urgență prin care să acor-
de fiecărui copil ce se va înscrie la un club sportiv, 
pentru a practica sport de performanță, un voucher 
care valorează 300 de lei şi va putea fi folosit exclusiv 
pentru achiziționarea de echipamente sportive.  

Aceste vouchere vor fi distribuite prin intermediul 
cluburilor sportive și vor fi considerate venituri neim-
pozitabile. Ele nu vor putea fi folosite decât în unități 
afiliate, adică anumite magazine sportive, ce vor fi 
selectate de unitățile emitente de vouchere, nu vor 
putea fi transmise și trebuie să fie utilizate în termen 
de șase luni de la momentul tipăririi.  

Pentru ca un club sportiv să fie eligibil pentru par-
ticipare în program trebuie să îndeplinească următoa-
rele criterii: să aibă certificat de identitate sportivă; 
să fie afiliat la federația sportivă națională care, să fie 
recunoscută de către Ministerul Tineretului și Sportu-
lui; înscrierea, va fi între momentul intrării în vigoare 
a OUG și 30 noiembrie. 

Prof.univ. dr Aurel MIHuŢ„La Revoluția de la 1848-1849 au căzut 40.000 de români și 35.000 de maghiari. 
Au aprins 3000 de sate românești. Românii au ars şapte orașe ungurești: Aiud, 
Abrud, Zlatna, Brad, Baia de Criș, Zam Sâncrai și Iara...”  

În vechea vatră a satului Virișmort, sătenii din împrejurimi au fost martorii celui 
mai crud măcel văzut vreodată pe aceste locuri. Venind din sens opus, trupe rusești 
mult inferioare numeric s-au trezit față în față cu armata ungurească. Cai și călăreți 
săgetau prin tufișurile Bălții. Săbiile reflectau lumina amiezii, scrâșnind metalic în 
dansul aerian al morții, pe fondul infernal al armelor descărcate. Lupta a fost scurtă 
și inegală. Fânețele și holdele pline de morți și muribunzi. Cai speriați târându-și 

după ei călăreții însângerați, agățați de scările șeilor sau gonind singuri, speriați de zgomotul luptei, în-
tregeau tabloul de iad al încăierării.  

Sătenii din apropiere au fost aduși pentru a căra cadavrele în Balta Mare, rezervă de apă formată de-a 
lungul timpului din pâraiele colinare si-
tuate în sudul satului. „Balta fără fund” 
i-a rămas numele, atât pentru adâncimea 
ei, cât și pentru „puterea” de a înghiți atâ-
tea cadavre. Verdele câmpului contras-
ta cu petele de sânge. Balta se înroșise, 
pecetluind în adâncuri de noroi și sovar 
veșnicia celor căzuți, dați hrană peștilor și 
viermilor. În acea după-amiază sângeroa-
să, curtea și grădina lui Dumitru Păiușan 
(Boșcoreanu) din Ostrov au fost neîncă-
pătoare pentru oastea maghiară. Au în-
ceput sărbătorirea victoriei, destupând 
un vas de țuică, alături de juninca tăiată 
pentru ospăț. Nu au avut parte de petrece-
re. Cercetașii trimiși în recunoaștere i-au 
anunțat despre apropierea trupelor rusești. 
Cei uciși probabil erau tot cercetași, avan-
garda celor care îi urmau dinspre Șiria. 

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN



19. septembrie

Am cunoscut, în munca 
mea de documentare, 

un om care mi-a mărturisit că 
el pleacă odată pe săptămână 
din Timișoara, câteva ore, doar 
pentru a se plimba prin comuna 
Sânandrei. „Domnișoară, îmi 
spunea domnul ing. Radu Mel-
nic, comuna asta este frumoasă 
ca un parc din occident. Plină 

cu flori și cu spații verzi îngrijite frumos, atât de oa-
menii locului cât și de primărie.” Așa că în discuția 
avută cu domnul primar, am reiterat subiectul fru-
moaselor parcuri, despre comuna care este ea însăși 
un parc, ajungând cu dialogul nostru și la acel atât 
de dorit proiect numit „Sală de Sport în Sânandrei”.  

Domnule primar, care este valoarea acestui 
proiect privind „Sala de sport”?  

4Valoarea proiectului „Sală de Sport în Sâ-
nandrei” este de 5,4 milioane de lei.  

Cine va asigura finanțarea acestui proiect?  
4Noi, de la bugetul local.  
Încă o dovadă, domnule primar, că știți să 

gospodăriți cu înțelepciune, banii comunității.  
4Mulțumesc.  
Îmi puteți oferi, atât pentru cititorii noștri 

din comuna Sânandrei, cât și pentru cei aflați în 
localitățile din apropiere, câteva date legate de 
această frumoasă investiție?  

4Desigur, așa cum am mai spus și cu alt pri-
lej, noua sală de sport va fi o clădire modernă, 
multifuncțională, cu o capacitate de 520 de locuri.  

Unde va fi amplasată?  
4Ea va fi ridicată în spatele școlii, fiind reali-

zată pe structură metalică, iar la sol se va pune 
tartan.  

Cine considerați că vor fi primii beneficiari ai 
acestei săli de sport multifuncționale?  

4În primul rând, fără îndoială, cei dintâi bene-
ficiari, ca să spunem astfel, vor fi tinerii comunei 
Sânandrei, atât cei cooptați în cadrul cluburilor 
sportive existente în comuna noastră, cât și ace-
ia care practică activitatea sportivă doar în tim-
pul liber.  

Cam ce perioadă apreciați că ar fi necesară 
pentru începerea lucrărilor?  

4Așa cum am mai spus, din experiența mea 
de până acum, cred că vor fi necesare patru sau 
șase luni până se va putea selecta constructorul. 
Asta în cazul în care nu vor fi depuse contestații. 
Personal îmi doresc să punem piatra de teme-
lie a fundației cât mai repede, chiar înainte de 
sfârșitul acestui an.  

Și darea sălii în folosință?  
4Cred că va fi posibil acest lucru până la fina-

lul anului viitor.  
Mai aveți și un alt obiectiv asemănător pentru 

locuitorii comunei Sânandrei?  
4Da, lângă sala de sport, vom construi și un 

bazin de înot, un bazin acoperit, a cărui valoare de 
proiect se ridică la suma de 10,5 milioane de lei.  

Ce include această sumă și de unde vine ea, 
domnule primar?  

4Banii alocați din bugetul național noului 
proiect din comuna noastră, includ: proiectare –

fază adaptare la amplasament, execuție lucrări și 
asistență tehnică din partea proiectantului pen-
tru bazin de înot didactic.  

Ce se prevede mai exact în acest contract, dom-
nule primar?  

4În contractul dintre Ministerul Lucrărilor 
Publice, Dezvoltării și Administrației și Primăria 
comunei Sânandrei se stipulează ca Guvernul 
României, prin Compania Națională de Investiții, 
să predea „la cheie”, comunității locale investiția 
finalizată.  

Până acum...  
4Până acum Compania Națională de Investiții 

a preluat amplasamentul și a scos la licitație pu-
blică, în Sistemul Național de Achiziții Publice, 
proiectarea și execuția acestui proiect.  

Îmi puteți descrie, în câteva cuvinte, cum va 
arăta acest nou bazin de înot?  

4Clădirea care va adăposti acest bazin mo-
dern, va avea un parter și etaj, iar suprafața 
pe care va fi construită va avea 840 de metri 
pătrați. Bazinul va fi dotat conform standarde-
lor impuse pentru desfășurarea în condiții opti-
me a activității pentru care este destinat. Și un 
alt fapt care mă bucură, este acela că lucrările la 
construcția bazinului vor începe în acest an.  

Domnule primar, de-a lungul întâlnirilor noas-
tre, nu mi-ați vorbit despre un proiect extrem de 
important destinat agriculturii și nu numai, e vor-
ba de drumurile agricole.  

4Da, dar este vina dumitale că mereu te-ai 
plâns că nu ai spațiu suficient în jurnalul interre-
gional „Banatul”.  

Acum am, merită această localitate de fală a 
Banatului, spațiul de care are nevoie pentru a o 
face cunoscută și în alte județe.  

4Despre proiectul privind drumurile agrico-
le, pot să spun că el este susținut cu fonduri eu-
ropene, în valoare de 1.000.000 de euro și este 
destinat drumurilor agricole aflate pe raza comu-
nei noastre.  

Drumurile astea sunt lungi?  
4Destul de lungi, dacă ne gândim că vor-

bim de mai bine de 10 km de asfalt și de 5 km de 
petriș, care se vor regăsi pe drumurile celor trei 
localități ale Sânandreiului.  

Ați spus „asfalt și petriș”.  
4Da.  
De ce nu se pune asfalt peste tot?  
4Vezi dumneata, la Covaci de pildă, se va 

pune piatră, pentru că cei de la Comisia Europea-
nă nu ne-au lăsat să asfaltăm, deși noi ne-am ex-
primat această intenție.  

Din ce motiv?  
4Dânșii, membrii acelei comisii, consideră 

că acele drumuri nu deservesc suficient de mulți 
agricultori.  

Dacă zic ei, așa o fi domnule primar. 
4Chiar așa e, vezi dumneata, pentru a primi 

finanțare europeană, un proiect trebuie să în-
trunească un anumit punctaj, iar acest punctaj 
se acordă în funcție de criteriile îndeplinite. În 
cazul proiectului privind drumurile din comuna 
noastră, unul din criterii se referă la numărul de 
agricultori care folosesc drumul reabilitat. La Co-

vaci, sunt foarte puțini agricultori și foarte multe 
pășuni aflate în jurul localității.    

Domnule primar, rar vă întâlnesc cu timp pen-
tru dialog, iată de ce nu vreau să închei acest in-
terviu cu dumneavoastră fără a-mi spune câteva 
cuvinte legate de rețeaua de canalizare din comuna 
Sânandrei. Se poate?  

4Cu plăcere, cu atât mai mult cu cât azi vor-
bind despre canalizarea funcțională existentă 
pe arealul comunei noastre putem spune, fără a 
exagera, că ea se întinde din „Parcul Industrial” 
și până la „Selgros”.  

Pentru a fi mai exacți, putem lua fiecare locali-
tate în parte?  

4Desigur, pentru Sânandrei, de pildă, 
finanțarea necesară proiectului se ridică la 
23.000.000 de lei și provine din fonduri europe-
ne, derulată fiind prin Aquatim.  

Pentru Covaci?  
4Pentru Covaci, am semnat contractul cu Gu-

vernul României, care ne va asigura, prin Progra-
mul de Dezvoltare Locală, pentru canalizarea de 
care vorbim, suma de aproape 7.000.000 de lei.  

Și pentru Carani?  
4Pentru Carani, s-a resemnat contractul cu 

Guvernul României, care va finanța în totalitate 
proiectul prin Programul Național de Dezvoltare 
Locală, cu suma de peste 10.000.000. de lei.  

Carevasăzică, și la acest capitol, privind cana-
lizarea, extrem de important pentru destinul unei 
comune, stați bine.  

4Desigur, au fost semante contractele de 
finanțare pentru executarea de lucrări la rețelele 
de canalizare din toate cele trei localități compo-
nente ale comunei Sânandrei. Diferă doar stadii-
le în care se află fiecare proiect.  

Domnule primar, vă mulțumesc pentru acest dia-
log.  

4Și eu îți mulțumesc dumitale că promovezi 
comuna noastră în atâtea județe prin interme-
diul jurnalului interregional „Banatul”, în fruntea 
căruia se află Înaltpreasfințitul nostru Mitropolit 
Ioan al Banatului. 

 oaia de 
Sânandrei

Claudiu COMAN - Primar al comunei Sânandrei

Să dea Dumnezeu ca cineva, adunând jurnalul „Banatul” foaie după foaie, după ce  se vor aduna cu sutele, 
                                         cu miile, să spună: Aceasta este Biblia Banatului!                                                                                                         † Ioan

Lângã sala de sport, vom construi ºi un bazin de înot, un bazin acoperit, 
a cãrui valoare de proiect se ridicã la suma de 10,5 milioane de lei.  

Pagină realizată de Roxana FuRDEAN

Din  albumul  comunei

Cei care construiesc PUZ-uri private îşi asumă realizarea utilităţilor. Primăria 
poate prelua în patrimoniu cartierele private doar în condiţiile impuse de lege. Câtă 
vreme străzile din aceste cariere sunt în propritatea unui privat, primăria nu poate 
realiza nici un fel de investiţie. Felicităm proprietarii de PUZ-uri care s-au ţinut de cuvânt 
şi au predat cartierele în condiţiile legale. 

Claudiu COmAn  
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Î

Din ziua în care m-au  botezat, 
Preabunii mei PărinŢi mi-au ziDit fereastra sPre Pesimism    

VAsIlE toDI

ntâlnindu-mă cu Vasile Todi, în pragul 
toamnei, nu am putut să nu-i mărturisesc 
cât de mult îl invidiez pentru felul în care 
își trăiește viața, discret ca un fluture ce iese 

din cristalidă. A râs, apoi m-a invitat în livada casei 
sale din câmpie să povestim. De una, de alta….  

Domnule Vasile Todi, dacă ați pleca din țara asta, 
unde v-ați așeza?  

Ciudat debut de interviu! Dar accept întrebarea 
ținând seama de faptul că eu aparțin unui popor nomad 
aflat, veacuri de-a rândul, într-o perpetuă transhumanță 
și, ajutat de experiența transmisă pe neștiute căi de 
strămoșii mei machedoni, cu siguranță, dacă aș pleca 
din țara aceasta, aș alege să mă așez în țara în care 
oamenii îmbătrânesc frumos.  

Domnule, foarte mulți cititori mă întreabă de ce 
Vasile Todi nu intră în lumea politică? Pot primi un 
răspuns la întrebarea lor?  

De frică!  
Frică de ce?  
În primul rând de ridicol și apoi de pușcărie.  
De pușcărie?  
Draga mea, atât în perioada interbelică, cât și după 

aceea, dar mai ales în vremea aceasta, oamenii care se 
ocupă cu ceea ce ei cred că s-ar putea numi „politică”, 
și-au sfârșit cariera și uneori chiar viața, în pușcărie. 
Vrei exemple?  

S-ar putea?  
Nu cred că ți-ar ajunge o mie de pagini! Dar pot să 

amintesc, în mod cu totul aleatoriu, de bătrânul boier 
și mare patriot, Kostaki Lupu, cel pe care imediat după 
războiul din 1914, pentru devotamentul și cinstea cu 
care a slujit țara, Ionel Brătianu l-a închis la Văcărești. 
Pe atunci, ca și azi, politicienii se foloseau de orice 
mijloace pentru a denigra, decredibiliza și închide 
adversarii în pușcării. Pot continua, amintind, de 
Mareșalul Ion Antonescu, de Iuliu Maniu, de floarea 
preoțimii ortodoxe și greco-catolice, de Ceaușescu 
cu tot Comitetul Central, ori cu cei din zilele de azi 
care s-au închis între ei mai mult decât s-au închis 
comuniștii. Draga mea, omul devine om prin cultură 
și civilizație, dar unde întâlnești așa ceva la cei care 
își iau lefurile din parlamentul de azi? Hai, urmând 
aceeași idee, să-ți mai spun ceva, ce se poate întâmpla 
numai în România, vrei?  

Desigur.  
Măi, Isac Peltz, unul din stâlpii „Sburătorului”, 

un nume cu răsunet în literatură, om cu vederi de 
stânga, a fost arestat de tovarășii lui comuniști pentru 
că s-a aflat că, pe vremuri, a fost prieten cu Parizianu, 
secretarul general al Prefecturii Poliției. Iar pe Peltz, 
sărmanul, în același mod în care se procedează și azi, 
l-au arestat și l-au închis fără să fie judecat. Nici când 
i s-a dat drumul din închisoare nu i s-a spus pentru 
ce a stat atâta timp închis. Ofițerul care l-a eliberat 
i-a mărturisit că era o greșeală… Din greșeală a fost 
arestat, din greșeală i s-au pus cătușe la mâini… 
Persoana care l-a eliberat i-a cerut să nu povestească 
unde a fost și ce a fost întrebat la anchetă. Acest lucru 
era „secret de stat”. Peltz nu și-a pierdut hazul, evreu, 
ce vrei, nici când a răspuns ofițerului:  

- Atunci voi spune acasă că am fost trimis ca 
ambasador în Franța. Ori voi spune că am primit o 
misiune secretă.  

Sărmanii oameni, parcă îi vezi pe cei de azi, cu 
haina peste cătușe, cu televiziunile peste ei, duși în 
arest și după un timp, eliberați. Dacă Peltz avea umor, 
Patriciu, sărmanul, avea lacrimi. Tot așa, închis, umilit, 
și apoi eliberat.  

Parcă numai el…  
Dacă tot veni vorba, să-l mai amintesc și pe poetul 

Ștefan Popescu care a stat mulți ani de zile în pușcărie 
pentru faptul că a fost colaboratorul lui Lucrețiu 
Pătrășcanu.  

Dacă v-aș ruga să faceți o analiză societății 
politice de azi, cum ar suna ea?  

Ca să pot face o analiză pertinentă societății 
politice de azi ar trebui să am deprinderea unor reflexe 
de entomologi.  

Și totuși…  
Fată dragă, în primul rând, noi nu avem o clasă 

politică, pentru simplul motiv că ne lipsesc oamenii 
politici. Avem în tot felul de guverne, figuri cu o 
mulțime de doctorate, dar cu un dispreț imens pentru 
cei cu studii adevărate. Și mai avem în parlamentul 
țării o adunătură de inși stăpâniți de o singură 
idee, aceea de a se îmbogăți cu orice chip. Ori vezi 
dumneata, îmi este greu să fac o exegeză monomaniei.  

Și uite așa, ajungem să avem miliardari de carton.  
Da, dar nu mai avem boieri! Boierii blânzi, 

ospitalieri și cu frica lui Dumnezeu, boierii cu viața 
lor simplă, liniștită, plină de dragoste și încărcată 

de tabieturi, calmă, senină. Boieri de rasa lui Kostaki, 
moldoveanul de care am amintit. Dar boierii aveau viță 
draga mea, aveau arbore genealogic cu rădăcini adânc 
înfipte în pământul țării, rădăcini întinse peste veacuri.  

Vorbindu-mi de boierul moldovean, remarc că nu 
v-am întrebat nimic despre întâlnirea dumneavoastră 
cu scriitorii din Moldova. Ce v-a plăcut mai mult în 
acea deplasare?  

Totul, dar ce mi-ar fi plăcut să văd nu am văzut. 
Mi-ar fi plăcut să văd lumea târgurilor moldovenești 
care mereu îmi amintește de cromatica vie, țipătoare a 
iarmaroacelor ucrainiene. Dar, lumea aceea ori nu mai 
este ori eu nu am știut unde să o caut.  

Domnul meu, vorbind despre Moldova, primul 
cuvânt care îmi vine în minte este credință, de aceea 
vă și întreb dacă umanismul fără Hristos, mai are o 
șansă în noua Europă?  

Nicio șansă. Din păcate, așa cum spunea marele 
poet creștin Ioan Alexandru, noi avem încă o lume atee 
în instituțiile noastre, și acei funcționari nenorocesc 
poporul român, nu ei ca oameni, ci ca ideologie și câtă 
vreme noi nu scăpăm de această pecingine ateistă din 
societatea românească, nu vom scăpa de sărăcie, nu vom 
scăpa de dezastre și de corupțiile economice și de crime. 
Se întreba, atât de trist, fratele Ioan: „Unde găsim noi 
miniștri care să cunoască teologia românească?”  

La această întrebare nu ar trebui să răspundă și 
Biserica?  

Biserica răspunde și răspunde formidabil! Sfânta 
noastră Maică, cum spunea Eminescu, ne dă prin 

Îna l tpreasf in ț i tu l  Ioan , 
Mitropolitul Banatului istoric, 
cel mai nobil exemplu de 
cum poate și cum trebuie 
implicată Biserica în viața 

socială pentru renașterea 
neamului românesc în acest 

secol.  
C e  n e  l i p s e ș t e , 

domnule?  

Ne lipsește do-
r i n ț a  d e  a  f a c e 
apostolat pentru pro-

priul nostru popor. 
Singur, Înaltpreasfințitul 

Ioan nu va putea să ne 
mântuiască, dar, avându-l 
pe Înalpreasfințitul Ioan în 

frunte, ca voievod spiritual și neurmându-l în apostolatul 
său, vom fi de ocara urmașilor, ca să nu spun mai rău.  

Că îl prețuiți pe Înaltpreasfințitul Ioan al Țării 
Banatului, este un fapt binecunoscut, vă întreb ce ați 
învățat de la Înaltpresfințitul Părinte Mitropolit Ioan, 
pentru a învăța și noi?  

În primul rând am deslușit în scrierile sale, 
importanța poeziei pentru credință, știut fiind, cum 
spunea părintele Stăniloaie, că poezia este folositoare 
pentru credință pentru că Dumnezeu nu poate fi definit 
rațional. Draga mea, citește scrierile Înaltpreasfințitului 
Părinte Ioan al Banatului și vei simți cum te scalzi 
într-o apă binecuvântată cu poezie, cu metafore. Cu 
metafore psalmice aș spune dacă mi se îngăduie.  

Ce nume ați amintit, ce valori!  
E, din păcate, cei aflați de-a lungul vremurilor în 

fruntea neamului românesc, au urgisit, au ostracizat și 
au pus la stâlpul infamiei valorile.  

Atei?  
Evident, numai ateismul poate duce la așa ceva și 

la crimă. Cei care i-au ucis copiii lui Ceaușescu, au 
fost creștini? Întreb și eu…  

Ateismul și incultura.  
Evident, un om credincios nu poate fi prost, iar 

ignoranța, este un păcat prin însăși păcatele pe care 
le generează.  

Apropo de ignoranță, de prostie, scriitorul și 
activistul pentru drepturile omului, domnul Valeriu 
Nicolae, fost secretar de stat, a avut răbdarea să 
cerceteze peste 80 de CV-uri ale parlamentarilor 
români, iar la capătul muncii sale, a concluzionat că 
România are un parlament plin de impostori, posesori 
de diplome obținute de la universități private, dar care 
își trec în CV-uri, chiar și universități bune ca și cum 
le-ar fi absolvit. Cum comentați?  

Draga mea, pentru a încheia definitiv acest subiect 
al diplomelor cumpărate, eu aș sugera părinților, ca 
la nașterea copiiilor lor, să le ofere în dar o diploma 
universitară, iar bunicii, un „doctorat”; apoi, cei îndrituiți 

cu grijile țării, să recunoască aceste patalamale în toate 
instituțiile statului așa cum se procedează acum.  

Glumiți?  
Rar și numai pe înțelesul fiecăruia. Roxana, nu-i 

trebuie acestui neam un rău mai mare decât proștii cu 
diplome universitare cumpărate. Și acest blestem, se 
pare că va fi lung și ghebos. Dragă, de când au apărut 
universitățile private, ne-au asfințit gloriile.  

Și totuși, mai apare și din aceste școli private câte 
un student bun.  

Se poate, dar el nu este decât excepția care, după 
o absurdă axiomă, confirmă regula. Și dacă el nu 
va pleca din țară, atunci și acel om, va ajunge să se 
descurce cum poate, iar visele lui cele mari se vor 
reduce la posibilitățile cele mici pe care i le va oferi 
această societate aflată la periferia iluziilor celor 
căzuți în decembrie ’89. Vezi dumneata, de ani buni, 
de când tot văd echipe guvernamentale aliniindu-se 
la Cotroceni, am tot încercat să zăresc o personalitate 
în oricare din acele loturi, dar am renunțat când mi-
am dat seama că străinii nu vor îngădui un miracol pe 
pământ românesc. În România de azi, dragă colegă, 
istoria nu mai are pe cine trece în pomelnic.  

Domnul meu, cum putem scăpa de această 
pecingine decidentă politic în această țară?  

Pot să-ți răspund printr-o glumă?  
Fie și printr-o glumă.  
Uite, există două modalități de ieșire din această 

criză: în mod natural sau prin minune. În mod natural, 
înseamnă ca protectorul țării Sfântul Andrei, să vină pe 
Pământ și să ne salveaze. Prin minune este ca românii 
înșiși să se salveze.  

Sunteți pesimist?  
Deloc, din ziua în care m-au  botezat, preabunii 

mei părinți mi-au zidit fereastra spre pesimism. 
Domnișoară, când te robești frumuseții lui Dumnezeu, 
nu mai poți fi pesimist. Și de ce am fi pesimiști când 
de aici, din livada casei unde ne conversăm atât de 
politicos, se pot vedea pămătufurile de stuf ale bălții, 
iar când soarele se va îndrepta spre vis, vom auzi 

simfonia cântăreților mici de baltă.  
La ce vers vă gândiți când spuneți asta?  
La celebrul stop-cadru goethean: „Oprește-te, clipă, 

tu, o, cât de frumoasă ești!” Știai că în apropierea 
bălților s-au născut cele mai frumoase cântece?  

Nu știam, dar aș dori să aflu ce nu vreți să știți?  
Nu vreau să știu nimic din ce se vorbește în spatele 

unei uși închise, dar vreau să știu tot ce se întâmplă la 
rădăcina unui fir de iarbă.  

Când ați obiectualizat pentru întâia oară cerul?  
Nu știu, dar te pot asigura că atunci când privești la 

cer cu uimire și bucurie, ești mai îngăduitor cu oamenii 
și micimile vieții.  

Trei întrebări scurte?  
De acord.  
Cum este privită de cititori presa de azi?  
Presa de azi, fie ea vorbită ori scrisă, a devenit un 

vestitor al răului, o țață răspânditoare de știri stupide 
și zvonuri mincinoase.  

Ce este căsătoria?  
Unirea cu cineva stăpân pe calități pe care tu nu le 

ai și pe care le admiri, iubindu-le.  
Numiți-mi un politician de «stânga» și unul de 

«dreapta» din România de azi?  
Am citit undeva că noi nu avem politicieni „de 

stânga” ori „de dreapta”, ai noștri sunt de sens giratoriu. 
Și dacă aceasta a fost ultima întrebare, îngăduie-mi să 
îți răsplătesc strădania printr-o anecdotă teribilă prin 
tristețea adevărului ei.  

Vă ascult.  
Dragă, se spune că la un minister șeful de cabinet 

răspunde unui apel telefonic prin care o duduie cere să 
vorbească cu domnul ministru.  

- Cine îl caută? întreabă șeful de cabinet.  
- O colegă de liceu, răspunde duduia.  
- Doamnă, vreți să spuneți colegă de facultate, 

pentru că domnul ministru nu a făcut liceul.  
Mai am o întrebare.  
Zi-i!
Renunțarea la fast, indiferența față de relații, 

generozitatea exagerată, te pot ridica deasupra timpului?  
Nu știu dacă te ridică deasupra timpului, însă sunt 

sigur că te ridică deasupra oamenilor, dar, în egală 
măsură, te și îndepărtează de ei.


